
Вторник
12 октомври 2010, брой 193 (5004)

цена 1.50 леваUSD/BGN: 1.40344    

-0.44%
Българска народна банка

EUR/USD: 1.39360   

     +0.45%
 Българска народна банка

Sofix: 369.83 

    +0.04% 
Българска фондова борса

BG40: 114.03

-0.31%
Българска фондова борса

Новини ▶ 7

Въпросът за нов реактор в 
АЕЦ „Козлодуй” не бил 
на дневен ред

Интервю ▶ 22-23

Подготвяме ново 
онлайн списание - 
Вики Политова, 
главен оперативен 
директор на bTV

Новини  ▶ 8-9 Компании ▶ 11

Изкупуване на 
"Мостстрой" 
става все 
по-реален 
сценарий

Сделката с 
резерва на  
НЗОК може  
да струва главата 
на Райчинов 

Новини ▶ 14

Износът 
през август 
е нараснал с 
рекордните 32%
 

Трайков 
засТана 
до бизнеса 
и срещу 
кабинеТа
▶ 2,4,5
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Печеливш
Ханс Щраберг 

Губещ
Пол Гаскойн 

Шведската компания Electrolux с изпълнителен 
директор Ханс Щраберг обяви, че ще купи  
египетската Olympic Group.  
Това е най-големия производител на електроуреди  
в Близкия изток и Северна Африка. Двете  
компании поддържат сътрудничество 
 от 30 години.

Бившият английски национал Пол Гаскойн 
беше арестуван за шофиране в нетрезво 
състояние. Срещу него са повдигнати 
обвинения и делото му ще се гледа в края 
на годината. Това е втори път, при който 
Гаскойн е задържан в пияно състояние зад 
волана.

Мнения

Посоката е вярна, но 
целта е още далече! Докога 
държавните служители - по-
лиция, армия и правосъдие, 
ще са като свещени крави, 
нищо не плащат (а да не 
говорим, че май и държава-
та вече не им плаща), пък 
са най-добре осигурените и 
получават дори по 20 брут-
ни заплати при пенсионира-
не. Къде го има това да НЕ 
плащаш, а да консумираш, и 
то двойно повече от тези, 
които ти плащат (оста-
налите осигуряващи се, 
поемайки цялата тежест). 
Знае се, че и жените живеят 
около 10 години по-дълго от 
мъжете, а пък се пенсиони-
рат с 5 години по-рано. 

Lucifer

▶

pari.bg Топ 3

1 Пазете ми се от 
пътя. “Мостстрой” 
може и да изчезне, 
но мажоритарни-

те собственици ще се 
окажат изключително 
доволни от последващо-
то преразпределяне на 
дейностите между ком-
паниите в консорциума, 
който строи последния 
лот от автомагистрала 
“Тракия”.

2MGM е пред фалит. 
Преструктуриране-
то на компанията 
ще даде старт на 

снимките на “Хобитът” и 
следващия филм за Джеймс 
Бонд.

3 "Темпо” отваря 
врати в София на 
2 декември. Хипер-
маркетът ще има 

10 000 кв. м търговска площ 
в ритейл парк “Средец”.

Разумният неразумен
Вчера българският бизнес 
най-накрая се сдоби с пред-
ставител в правителството. 
Министърът на икономика-
та, енергетиката и туризма 
Трайчо Трайков публично се 
противопостави на плановете 
за повишаване на социалните 
осигуровки. “Не виждам иконо-
мическа логика”, каза Трайков 
в деня, в който работодател-
ските организации разпращаха 
съобщения до медиите. Наложи 
им се да се оправдават, че 
всъщност изобщо не са били 
съгласни с правителството оси-
гуровките да се повишат с 2%, 
както по-рано съобщи Симеон 
Дянков. Но не посмяха да назо-
ват истината докрай: правител-
ството излъга. Трайков застана 
на страната на бизнеса срещу 
правителството и повтори 
тяхната теза - правете реформи 
и не вдигайте данъците. 

Трайчо Трайков демонстри-
ра здрав разум, но допусна 

Няма 
икономи-
ческа 

логика” е оценка, 
която казва в прав 
текст и в лицето 
на министър-
председателя 
Бойко Борисов, 
че не разбира от 
икономика

коментар

Трайчо Трайков единствен в правителството сигнализира, че решението за вдигането на социалните осигуровки не е правилно.  
Засега остава сам
▶

В. “Пари” 
office@pari.bg   

Понеделник
11 октомври 2010, брой 192 (5003)

цена 1.50 леваUSD/BGN: 1.40971    

+0.69%
Българска народна банка

EUR/USD:1.38740   

     -0.69%
Българска народна банка

Sofix: 369.68 

    -1.06%
Българска фондова борса

BG40: 114.39

+0.36%
Българска фондова борса

Свят ▶ 10Новини ▶ 6

Бизнесът 
поставя условия 
срещу по-висока 
осигуровка

Въвежда се таван за бонусите 
на банкерите

Компании ▶ 12

Новини ▶ 7

Отново 
планове за 
незаконни 
поправки в 
закони

Последен 
шанс за 
приватизация 
на холдинга 
“Булгартабак”

Компании ▶ 11

Райфайзен 
Централбанк 
купува 
собственика 
на “Мол 
Варна”

Пазете ми
се от Пътя

“Мостстрой” може и да изчезне, но мажоритарните собственици ще се 
окажат изключително доволни от последващото преразпределяне на дей-

ностите между компаниите в консорциума, който строи последния
лот от автомагистрала “Тракия” ▶ 4-5
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впечатляваща политическа греш-
ка. На фона на неговото изказ-
ване действията и говоренето на 
други членове на правителството 
от последните седмици започват 
да изглеждат още по-детински. 
“Няма икономическа логика” е 
оценка, която казва в прав текст 
и в лицето на министър-пред-
седателя Бойко Борисов, че не 
разбира от икономика. Изказва-
нето на Трайков дойде в момент, 
когато колегата му Симеон 
Дянков (който твърди, че иначе 
не му се иска) прави сметки как 
да увеличи осигуровките “само” 
с 1.5-2%. “Няма икономическа 
логика” означава, че в кабинета 
на Дянков кипи безсмислен труд.

Всъщност оценката на Трайков 
изобщо не е оригинална. Това е 
мнението на всички организации 
на бизнеса, на икономисти, на 
разумните. Но има една разлика. 
Трайков е министър и участва във 
вземането на решенията. Той има 
право да подкрепи едно решение 

и да го защитава публично като 
член на управленския екип. Има 
и правото да се противопостави 
на друго решение, да го кри-
тикува публично и да напусне 
управленския екип. Стига все 
някога решение да бъде взето. От 
играта на плурализъм, която ста-
на особено популярна при това 
правителство, няма полза никой. 
Добро или лошо, гражданите 
имат право да знаят точно какво 
им предстои. 

В малка държава като Бълга-
рия слуховете не заслужават 
пълно пренебрежение, защото 
твърде често се оказват верни. 
От началото на лятото слуховете 
за предстоящо отстраняване на 
министрите Дянков и Трайков 
стават все по-реални. Изненад-
ващата смелост на министъра 
на икономиката за съжаление 
само засилва подобни слухове. И 
не помага на кабинета да взима 
разумни решения по нормалния 
начин. 
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цитат

Въпросът “за” или “против” членството 
на Турция в ЕС е преждевременен, тъй 

като все още не е станал факт договор 
за присъединяване

Число на деня

32.2  
процента е ръстът на износа за август  

на годишна база
▶

 цецка цачева,  председател на Народното събрание

Измерения на хаоса
коментар

Според едно социологиче-
ско проучване половината 
българи смятат, че много 
болници са закрити, а над 
една трета - че пенсионната 
реформа вече се е случила. 
Няма да е изненада, ако 
се намерят и хора, които 
са убедени, че магистрала 
“Тракия” е завършена, обра-
зованието гони шведското,  
правителството е стигнало 
до някаква трайна позиция 
по изграждането на АЕЦ 
“Белене”. Въпреки традици-
онно странния политически 
климат в България обаче 
масова самозаблуда от та-
къв мащаб е лош симптом. 
Медийната хиперактивност 
на кабинета действително 
оставя впечатление, че няма 
как нещо да не се е про-
менило. В действителност 
обаче променят се само 
плановете. Миналата година 
преживяхме световъртежа с 
ДДС - който първо щеше да 
пада рязко, после посте-
пенно, след това бързо пое 
нагоре, а накрая остана не-
променен. Целият този хаос 
можеше да бъде избегнат, 
ако управлението на ГЕРБ 
беше извършило обещаните 
съкращения в публичния 
сектор.

Тези дни под хипотетич-
ния натиск на синдика-
тите премиерът постави 
министри, депутати и 
работодатели пред свършен 

Старт на състезание с персийски хрътки в катар. Това е началото на арабския 
шампионат, а дължината, която хрътките трябва да пробягат, е два  
километра

▶

обещаната пенсионна 
реформа. Същата съдба 
сполетя и много други ра-
дикални мерки, обещани от 
правителството. Повиша-
ването на данъци по време 
на криза е доказано лоша 
политика. Но още по-лоша 
политика е пълният хаос. 
Допълнителните данъч-
ни разходи ще затруднят 
бездруго анемичното 
възстановяване на бизнеса. 
Но неяснотата какви са 
точно тези разходи прави 
всякакво счетоводство и 
планиране невъзможно.

В желанието си да угоди 
на всички кабинетът 
създава чувство за свето-
въртеж. А трябваше още от 
първите си дни да излезе 
от зоната на комфорта и 
да предприеме обещаните 
реформи. Страхът обаче на-
кара кабинетът да завие към 
чистия популизъм, от който 
всички всъщност губим. 
Един съвсем друг пример 
от една съвсем друга страна 
е латвийското правител-
ство, което въведе жестоки 
съкращения на държавните 
разходи и намали заплатите 
на държавните служители 
наполовина и все пак беше 
преизбрано.

никола Пенев
nikola@nicodile.eu

Тактиката 
с намале-

нието на увели-
чението е стара, 
таксиметровите 
шофьори я полз-
ват всяка есен, 
но с това не ста-
ват по-симпатич-
ни на никого

*Никола Пенев е доктор от 
Станфордския университет и в 
момента работи като
приложен математик в САЩ

факт с вдигането на оси-
гуровките с три процента. 
Впоследствие стана ясно, 
че фактът не е съвсем 
свършен и правителството 
все пак ще преговаря, а 
повишението ще е 1.5-2%. 
Тактиката с намалението 
на увеличението е стара, 
таксиметровите шофьори я 
ползват всяка есен, но с то-
ва не стават по-симпатични 
на никого. Проблемът с 
осигуровките можеше 
изобщо да не съществува, 
ако ГЕРБ беше завършил 

Здравословно

Гонка

Министърът на земеделието и храните Мирослав найденов представи пър-
вия млекомат, който е зареден със сурово мляко и изготвен по изискванията на 
наредбата за директни доставки. Млякото в автомата не е пастьоризирано, а 
само охладено и се продава до 24 часа след млеконадоя

▶

СНимкА БоБи ТошеВ
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„Не виждам икономическа 
логика в увеличаването на 
осигуровките. Това няма да 
реши дисбаланса нито в пен-
сионната, нито в здравната 
система.” С подобно знако-
во изказване министърът на 
икономиката, енергетиката 
и туризма Трайчо Трайков е 
единственият представител 
на правителството засега, 
който се противопоставя на 
180-градусовия завой във 
вижданията на премиера 
за хода на така наречената 
пенсионна реформа. Под на-
тиска на синдикатите Бойко 
Борисов се отказа да вдига 
стажа за пенсия, а вместо 
това реши още догодина да 
увеличи осигурителната 
вноска. 

Лошият сигнал към 
инвеститорите
„Ако се тръгне по пътя на 
повишаване на осигуров-
ките, за да се регулират 
дисбалансите, те трябва да 
се повишат не с 2 пункта, 
а с повече от 20. Очевид-
но не искаме това”, смята 
Трайков. Той припомни, че 
България вече е била страна 
на високи осигуровки през 
90-те години и „тогава от 
това не се случи нищо ху-
баво”. „Хубавите неща в 
икономиката започнаха да 
се случват, откакто данъч-
но-осигурителната тежест 
започна да намалява”, ко-
ментира Трайков. Това е 
лош сигнал към инвестито-
рите, предупреди още ико-
номическият министър.

Финансовият министър 
Симеон Дянков също призна 
в понеделник пред БНТ, че 
не му се иска да вдига осигу-
ровките заради проблема със 
сивия сектор и привличане-
то на инвеститори, на които 
страната разчита за по-бър-
зото излизане от кризата. 
Това обаче не му попречи в 

неделя след неформалната 
среща със социалните парт-
ньори да обяви, че бизнесът 
се е съгласил на по-висо-
ки осигурителни вноски от 
следващата година. 

Последни опити за 
вразумяване
В понеделник работода-
телските организации раз-
пространиха декларация, 
че това не е вярно и те не са 
давали съгласие за ръст на 
вноската за пенсия. 

В тази декларация обаче 
бизнесът поставя пет усло-
вия, които, ако се изпълнят 
в пакет, може и да станат 
база за преговори за уве-
личение на осигуровката с 
два пункта. 

- На първо място е поста-
вено условието държавата да 
започне да изплаща личните 
вноски на всички заети в бю-
джетната сфера всеки месец, 
а не чрез трансфер към НОИ 
на три месеца. За закъснели-
те преводи държавните ве-
домства да се санкционират 
с 20% лихва, както това се 
отнася за останалите рабо-
тодатели.

- Държавата да започне 
да плаща реални вноски за 
служителите в МВР, отбра-
ната и съдебната система, 
които да отговарят на по-
ранното пенсиониране и 
размера на тези пенсии, 
вместо разликата да се пла-
ща от всички работодатели 
в реалния сектор.

Работодателите: 
Дянков излъга, че 
сме се разбрали за 
осигуровката

Премиерът взел ре-
шението за по-висока 
осигуровка, подведен 
от синдикатите

„Работодателските органи-
зации трябва ясно и твърдо 
да кажат на правителството: 
Не вдигайте осигурителните 
вноски! Това няма да донесе 
повече приходи нито в пен-
сионната, нито в здравната 
система.”

„На премиера пък трябва 
да му се каже: Не взимайте 
решения само на базата на 
това, което ви казват синди-
катите! Те ви лъжат.”

Тези призиви отправиха в 
понеделник известни бъл-
гарски макроикономисти на 
дискусия, организирана от 

Икономисти към работодателите: Не отстъпвайте!
НДСВ, за последните идеи 
на правителството за проме-
ни в пенсионна система. 

Ефектът 
Според макроикономистите 
вдигането на осигуровката 
ще доведе единствено до 
затваряне на работни мес-
та, намаляване на заплати, 
замразяване на инвестиции, 
увеличаване на сивия сек-
тор. Дори и да не се стигне 
до по-високи осигуровки, 
говоренето за това, както и 
за вдигане на ДДС, създава 
несигурност сред инвести-
торите, предупреди Георги 
Ангелов от институт „Отво-
рено общество”.

Упрек към бизнеса
Икономистите отправи-

ха упрек към национално 
представителните работо-
дателски организации, че 
са прекалено меки в прего-
ворите си с правителство-
то и синдикатите. Работо-
дателите трябва ясно да 
заявят пред премиера, че 
синдикатите го подвеждат с 
неверни твърдения. От сте-
нограмата от последното 
заседание на правителство-
то става ясно, че премиер-
ът е взел своите решения, 
след като профсъюзите са 
го убедили, че България е 
страната в ЕС с най-висока 
възраст за пенсиониране 
и най-ниска осигурителна 
вноска. Това не отговаря на 
истината и лесно може да 
се провери, заявиха макро-
икономистите.

Без условия
Те съветват работодател-
ските организации да не си 
губят времето с поставяне 
на условия, защото от тях 
няма да спечелят нищо.

Облагането на труда в мо-
мента е най-тежкият данък 
като дял от общите разхо-
ди на бизнеса - 32%. Ако 
се увеличи осигуровката с 
още с три процентни пунк-
та, тази тежест ще нарасне 

до 34.2%.
Изравняването на внос-

ките, които работодателят 
и работникът плащат в об-
щата осигуровка за пенсия, 
няма да доведе до по-добър 
резултат за бизнеса, преду-
преди Георги Стоев от „Ин-
дъстри Уоч”. За заварените 
работни позиции облекче-
нието ще бъде единствено 
това, че няма да се налага 
да се предоговарят трудо-
вите договори, каза той. За 
работните места, които те-
първа ще се откриват обаче, 
данъчно-осигурителната 
тежест ще скочи до 35-36%, 
сочат сметките на „Индъст-
ри Уоч”. Това ще се отра-
зи крайно неблагоприятно 
на растежа на българската 
икономика и на по-бързото 

излизане от кризата.  

Самоосигуряващите 
се - големите губещи
Най-големите губещи ще 
са самоосигуряващите се 
лица, които не са предста-
вени в съвета за тристран-
но сътрудничество и никой 
не защитава интересите 
им, предупреждават иконо-
мистите. За тях вдигане на 
вноската с 2-3% ще увели-
чи общата данъчно-осигу-
рителна тежест с 12-13%. 

Сметките показват, че при 
осигуряване върху мини-
малния праг от 420 лв. ед-
ноличните търговци с мал-
ки магазини, работилници 
и фирми ще плащат 151 лв. 
повече за година.

Мила Кисьова

- Бизнесът настоява от 
2012 г. да се върне стари-
ят начин на плащане на 
обезщетенията на болнич-
ните - т.е. работодателите 
да плащат само първия ден 
отсъствие от работа.

- От догодина съотноше-
нието на разпределение на 
вноската за пенсия да стане 
45% за работника и 55% за 
работодателя, а от 2012 г. да 
стане 50 на 50.

- За три години да се пре-
установят вноските във 
фонда за гарантиране на 
вземанията на работниците 
при фалит на предприя-
тието.

Според работодателски-
те организации само та-
ка всяка от трите страни 
- държава, работодатели и 
заети - поемат негативите 
от кризата.

„Хора, подарете  
цвете...”
Някои от тези предложения 
обаче получиха категори-
чен отпор от най-одобря-
вания министър - този на 
вътрешните работи Цве-
тан Цветанов. В открито 
писмо до полицаите той 
заяви: „Нито една от со-
циалните придобивки на 
служителите на МВР няма 
да бъде ограничена!” Така 
предложенията на работода-
телите бяха отхвърлени още 
преди да бъдат официално 
разгледани. А в областта 
на финансите решаващата 
дума напоследък има ми-
нистърът на... вътрешните 
работи. Бюджетът на МВР 
беше единственият, който не 
само не беше съкратен, но и 
беше увеличен с 50%. 

Следващият, моля
Упражненията с т.нар. пен-
сионна реформа ще про-
дължат. Разделението вече 
е толкова сериозно, че ве-
роятно ще има опит за няка-
къв компромис от страна на 
правителството. А техните 
компромиси напоследък са 
изненадващи - за да осуетят 
протестите на лекарите, ре-
шиха да увеличат социални-
те осигуровки. В гасенето 
на поредния пожар да се 
готви да изгори някоя друга 
група от обществото.       

Мила Кисьова
mila.kisiova@pari.bg

32
▶ процента е данъкът 
върху труда спрямо 
общите разходи на биз-
неса

Пенсионната реформа трябва да се прави с мисъл към младите работници, а не                                  за пенсионерите в момента и за запълването на 
дупката в Нои, съветват икономистите
▶
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Пенсионната реформа 
се отлага по начин, по 
който, когато някой тръгне 
да я прави в бъдеще, ще 
бъде още по-тежко. 
Държавата е създала таки-
ва стимули за предсрочно 
пенсиониране, че всеки 
гледа да вкара колкото 
може по-малко пари в 
общия кюп, а после да 
вземе колкото може повече 
на изхода. Затова трябва 
да се затворят дупките за 
предсрочно пенсиониране. 
Тук основен проблем са 
полицаите и военните, за 
които държавата не плаща 
осигуровки, отговарящи 
на условията за пенсиони-
ране.Бизнесът трябва да 
реагира много твърдо на 

В бъдеще още по-трудно 
ще се направят промени

владимир Каролев,
председател на Консултативния 
икономически съвет към ндСВ 

57% от работещите българи  
се пенсионират предсрочно

Реформата не е за пенсионерите,  
а за работещите

В България излиза, че 
който не протестира, 
е глупак. Държавата с 
политиката си стимулира 
да се протестира, а тези, 
които имат идеи, не се 
насърчават. Призивът 
„Пари срещу реформи” 
се изроди в „Пари срещу 
протести”. И забележе-
те, протестират все от 
нереформирани сфери. 
Това ще се окаже голям 
проблем, защото 2011 е 

предизборна година.
В момента хората, които 
се осигуряват, субси-
дират тези, които не се 
осигуряват. Например 
един работник, който 10 
години се е осигурявал 
и е осигуряван, получа-
ва същите права, както 
този, който девет години 
не е плащал никакви 
вноски, но в последната, 
десетата година за ня-
колко месеца е започнал 

„Пари срещу реформи” се изроди  
в „Пари срещу протести”

Георги Ангелов,
Институт  
„Отворено общество”

да плаща осигуровки.

Освен това в България 
с откровени лъжи все 
още е възможно да се 
прокарват политики. 
Синдикатите казали на 
премиера, че сме страна-
та с най-ниски осигуров-
ки в ЕС и с най-висока 
възраст за пенсиониране. 
И той им повярвал, без 
дори да си направи труда 
да провери дали е така.

Пенсионната реформа трябва да се прави с мисъл към младите работници, а не                                  за пенсионерите в момента и за запълването на 
дупката в Нои, съветват икономистите
▶

Изключенията  
са повече  
от правилата

Проблемът на пенсионната 
система не е в приходите, а 
в разходната й част, смятат 
макроикономистите. Затова 
според тях решението тряб-
ва да се търси не в размера 
на осигурителната вноска и 
дори не толкова във възрас-

тта за пенсиониране. 

Приоритет
Най-важното е да се запу-
шат изключително широ-
ките възможности за ранно 
пенсиониране. Проучване 
на Световната банка за пен-
сионните системи в све-
та показва, че към 2008 г. 
57% от българите се пен-
сионират предсрочно, зая-
ви икономистът Владимир 

Каролев. Тук се включват 
всички работещи при първа 
и втора категория труд в 
частния сектор и в пуб-
личната сфера (МВР, от-
брана, правосъдие), както 
и огромният брой инвали-
дизирани българи. Заради 
законови несъвършенства у 
нас броят на хората, които 
са излезли в пенсия заради 
инвалидизиране, достигат 
800 хиляди. 

Стимули
В България изключенията по 
отношение на възрастта за 
пенсиониране са повече от 
правилата. Няма пенсионна 
система, която да издържи на 
подобен натиск, коментира 
Георги Ангелов от институт 
„Отворено общество”. Спо-
ред него част от пенсионната 
реформа е въвеждането на 
стимули за тези, които се 
осигуряват дългосрочно.

Пенсионната реформа трябва 
да е насочена не към пенсио-

нерите в момента и към запушване 
на дефицита на НОИ, а към работе-
щите, които след 15-20-30 години ще 
излязат в пенсия. Целта е системата 
след 30 години да дава добри пенсии, 
а не да позволява измами и злоупо-
треби с модела. Същото важи и за 
здравната реформа

 Лъчезар Богданов от „Индъстри Уоч”

отлагането на пенсионната 
реформа. 

Не трябва да се отстъпва 
възрастта за пенсионира-
не да се отложи за 2016 г., 
кой знае колко по-големи 
популисти ще дойдат тога-
ва на власт.

Не са основателни обвиненията, 
че сивият сектор се е увеличил. 

Това се доказва от новата методика на 
НСИ за изчисляване на сивата иконо-
мика. Ако през 2000 г. тя е била около 
15.2% от БВП, сега е 10.4%.

 васил велев, председател на аИКБ

Бизнесът реагира адекватно
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Европари
Повече усилия 
по структурните 
фондове

„с България сме в при-
ятелски отношения и 
работим добре в рамки-
те на Ес.  
ние харесваме и при-
ветстваме солидната 
финансова политика, 
която води българско-
то правителство”, каза 
ангела  
Меркел. 

Тя обаче добави, че Бъл-
гария трябва да се въз-
ползва по-активно  
от европейските струк-
турни фондове и да насо-
чи средства към изграж-
дането на инфраструк-
тура.

„нашият опит с Източ-
на Германия сочи, че 
създаването на инфра-
структура изключител-
но подпомага  
и създава солидна основа 
за последващото  
развитие на  
икономиката”, каза  
ангела Меркел.  

▶

▶

▶

Ангела Меркел се въздър-
жа да изкаже категорична 
подкрепа за българското 
присъединяване към Шен-
генското пространство, 
както се надяваше преми-
ерът Борисов. По време на 
посещението си в Бълга-
рия Меркел дипломатично 
съобщи, че Германия ще 
вземе решение по въпроса 
през ноември, след като 
направи „честна и спра-
ведлива оценка” дали са 

изпълнени изискванията 
за влизане в зоната.

Без категорична  
подкрепа 
„Следим отблизо борба-
та на българското прави-
телство с организираната 
престъпност и усилята, ко-
ито се полагат за влизане 
в Шенгенската зона. Ние 
подкрепихме една част от 
тези усилия и виждаме, че 
има резултати и напредък. 

Решението ни обаче ще 
бъде обявено през ноември 
на база честна и справед-
лива оценка дали всички 
изисквания са спазени”, 
каза германският канцлер 
и обясни, че оценката на 
Германия ще бъде отделно 
за България и за Румъния, а 
не за двете в пакет. 

„Искам да уверя госпожа 
Меркел, че ако през ноем-
ври получим подкрепата на 
Германия, нашите усилия 

няма да спрат, а ще ги уд-
воим и утроим, за да бъдем 
стабилна външна граница 
на Шенген. До следващия 
мониторингов доклад ще 
сме изчистили всички забе-
лежки”, каза от своя страна 
премиерът Бойко Борисов. 

Да не политизираме
Ангела Меркел подчерта, 
че въпросът за присъе-
диняването на България 
към Шенгенската зона по 

никакъв начин не е поли-
тически обвързан с въпро-
са с експулсираните роми 
от Франция. „Това няма 
нищо общо с решението 
ни. Въпросът засяга само 
и единствено върховен-
ството на закона - да се 
спазват процедурите при 
даване на шенгенски визи 
и всичко да бъде по честен 
и законен ред”, добави 
Меркел.  

Германският канцлер за 

пръв път е на официално 
посещение в България, 
откакто е на тази длъж-
ност. Двудневното й пъ-
туване включва и визита 
в Румъния като основни-
те теми в разговорите са 
икономическото сътруд-
ничество и последиците от 
финансовата криза, както 
и важната за двете страни 
тема за разширяването на 
Шенген. 

Ани Коджаиванова

Меркел отказа безусловно да 
подкрепи България за Шенген
Отчитаме напредъка и усилията на България, но ще решим след 
справедлива оценка по критериите, каза германският канцлер

Икономисти: 1 млрд. лв. годишно са лихвите по дълговете на държавата
Според НДСВ с по-
литиката си ГЕРБ се 
е превърнала в лява 
партия

Съкращения в администра-
цията не са правени. Това 
обяви Николай Василев, 
бивш министър на държав-
ната администрация. През 
пролетта правителството на 
ГЕРБ се похвали, че е извър-
шило над 10% съкращения 
в администрацията. Според 
Василев много трудно може 
да се докаже точно колко са 
те, защото не се води статис-
тика за това. „Като бивш ми-
нистър на администрацията 
много добре познавам тази 
сфера и мога да кажа, че ако 
има съкращения, те са меж-
ду 0 и няколко процентни 
пункта”, каза Василев по 
време на дискусия за бюджет 
2011 между представители 
на НДСВ и икономисти.

Според председателя на 
НДСВ Христина Христова 
бюджетът за следващата 
година не е бюджет 2011, 
а бюджет „Борисов”, спо-
ред който хората ще дават 
повече, а ще получават по-
малко. От НДСВ определи-
ха ГЕРБ като лява партия. 

Грешната  
политика
„Заложеният растеж от 
3.6% не може да бъде по-
стигнат само от износ”, 
коментира Владимир Каро-
лев, икономически съвет-
ник на НДСВ. По думите 
му за ръст на БВП роля 
играят три фактора - из-
нос, вътрешно потребле-
ние и увеличаване на чуж-
дестранните инвестиции. 
Каролев коментира, че само 
с износ няма да стане, а са-
мо инвестициите на зелено 
няма да увеличат чуждес-
транните инвестиции. 

„За съжаление привати-
зацията и концесиите са 
замразени”, коментира 
Каролев, който обясни, че 
няма правителство, което 
да не е направило нито една 
приватизационна сделка. „В 
момента се планира само 
сделката за „Булгартабак” 
и нищо друго”, посочи той. 
Икономистите се обединиха 
против планираните нови 
емисии на облигационен 
заем, защото по него се пла-
щат много високи лихви. 
По думите на икономиста 
от „Отворено общество” 
Георги Ангелов никоя друга 
държава не изплаща дълг 
с лихва от 6.5%. Според 
него толкова висока лихва 
плащат само фалиралите 
страни. „България плаща 
повече от 1 млрд. лв. го-
дишно само за лихви”, каза 
Ангелов. Наскоро финансо-
вото министерство емитира 
поредната порция държавни 

ценни книжа и възнамерява 
да продължи. 

възможен  
сценарий
„Правителството не може 
да удържи бюджета дори 
и една седмица след като 
е внесен”, коментира Ан-
гелов. Опасенията му са, 
че това може да избие в 
дефицит и натиск за увели-
чаване на данъците. Иконо-
мистите предупредиха, че 
със сегашната политика на 
управляващите страната ще 
влезе в спирала на хроничен 
дефицит. Причината е, че 
разходната част в бюджета 
не се реформира. 

Прогнозата на икономи-
стите е, че парите, които ще 
се изхарчат в България през 
2011 г., ще бъдат повече от 
изхарчените през 2008 - 
най-добрата предкризисна 
година. 

Радослава Димитрова

 Следим отблизо борбата на българското правителство с организираната престъпност и усилята, които се полагат за влизане в Шен-
генската зона, каза Ангела Меркел по време на посещението си у нас                        снИМка ЕМИлИя косТадИноВа

▶

Според бившия министър на администрацията 
Николай василев съкращенията в държавния апарат 
реално клонят към нула

▶

снИМка БоБИ ТошЕВ



Статистика
35.9% ръст на 
стокообмена с 
Китай

Общо 793.4 млн. USD е 
стокообменът на България 
с Китай през 2009 г., което 
представлява спад от 37% 
на годишна база. През тази 
година обаче негативната 
тенденция вече е преодо-
ляна. 

▶

За периода януари - ав-
густ стокообменът е 653 
млн. USD, което е с 35.9% 
повече на годишна база, 
съобщават от Китайския 
съвет за насърчаване на 
международната търго-
вия. Износът от България 
за същия период е със 165.9% 
по-голям. По данни от 
българска страна за януари 
- юли износът към Китай се 
увеличава с 252.3%. 

България изнася за Китай 

▶

▶

предимно медни руди, 
рафинирана мед и сплави, 
детайли от мед, необрабо-
тено олово и др. 

От Китай внасяме пре-
димно телефони, мебели, 
играчки, електроуреди и др.

За периода 1996-2009 г. 
китайските инвестиции 
в България са общо около 11 
млн. EUR.

Сред най-големите 
китайски инвеститори 
в България са Great Wall 

▶

▶

▶

Motors (GWM), които 
участват с 10% в завода за 
производство на авто-
мобили край Ловеч; China 
Luoyang Float Glass Group, 
която ще вложи 70% от 
планираната инвестиция 
в размер на 80-100 млн. EUR 
в завод за производство 
на стъкло в Разград; Polar 
Photovoltaics и Wiscom в 
соларния парк в Ихтиман.

(Повече за китайската икономика 

четете на стр. 18)
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Въпросът за нов реактор в АЕЦ 
“Козлодуй” не бил актуален
Китайските инвес-
титори искат повече 
реклама на български-
те стоки

Изграждането на нови 
мощности в АЕЦ “Козло-
дуй” не е актуален въпрос. 
Това обясни министърът на 
икономиката, енергетиката 
и туризма Трайчо Трайков 
във връзка с инвестицион-
ните намерения на китай-
ски инвеститори в сферата 
на ядрената енергетика в 
България. Изказването му е 
изненадващо, защото досе-
га той определяше изграж-
дането на седми реактор 
в атомната централа като 
много реалистична опция 
и дори беше съобщено за 
инвеститорски интерес.

“Още през юни китай-
ски инвеститори проявиха 
интерес към изграждане-
то на един или два нови 
блока в АЕЦ “Козлодуй” 
по своя технология. Това 
съществува като вариант, 
но когато “Козлодуй” стане 
актуален”, каза Трайков. 
Той припомни, че е има-
ло заявки за финансиране 
и на АЕЦ “Белене”, но с 
уговорката, че ще се при-
лага китайска, а не руска 
технология. За основен из-
пълнител  на проекта обаче 
вече беше избрана руската 
“Атомстройекспорт”, т. е. 
китайското инвестиционно 
намерение няма да може да 
бъде реализирано. 

Китайската връзка
Китайските компании проя-
вяват интерес към инвести-
ции в широк спектър - ин-
фраструктура, енергетика, 
селско стопанство, маши-
ностроене, строителни ма-
териали и др. Това заяви 
председателят на Китай-
ския съвет за насърчаване 
на международната търго-
вия Ван Джифей, който е на 

 изграждането на седми реактор в АЕЦ “Козлодуй” се смята за алтернатива на АЕЦ “Белене” 
СнИмКа емИЛИя КОСтадИнОВа

▶

Трябва да се търси 
вариант за удължаване 
живота на пети и шес-
ти блок на “Козлодуй”, 
съветват енергетици

Липсата на бизнес план за 
реализирането на АЕЦ “Бе-
лене” е най-вероятната при-
чина, поради която все още 
не е намерен инвеститор за 
проекта. Около това твър-
дение се обединиха пред-
ставители от Българския 
енергиен форум (БЕФ). По 
думите на Антон Иванов, 
който е член на организа-
цията, Националната елек-
трическа компания (НЕК) 
трябва да изготви бизнес 
план, който да показва как-
ви ще са ползите за учас-
тниците в проекта. 

Неодобрен 
технически проект
Освен това все още липсва 
одобрение от Агенцията за 

ядрено регулиране (АЯР) 
за изпълнението на тех-
ническия проект на АЕЦ 
“Белене”. Това разреше-
ние е ключов момент за 
реализацията на атомната 
електроцентрала и също 
може да е причина за липса 
на инвеститори, смятат от 
БЕФ. По думите на Антон 
Иванов, ако чуждестранен 
инвеститор прояви интерес 
към АЕЦ “Белене”, той ще 
иска да има всички лицен-
зионни и разрешителни до-
кументи. При тези сериозни 
липси в проекта България 
не е готова да привлече 
чуждестранен инвеститор, 
е заключението на пред-
ставители на Българския 
енергиен форум. 

Според Иванов срокът 
на експлоатация на пети и 
шести блок на АЕЦ “Коз-
лодуй” трябва да бъде удъл-
жен. В противен случай, ако 
реакторите бъдат спрени, 
цената на тока ще се по-

виши значително, а това 
ще се отрази сериозно на 
потребителите. 

Радиоактивни 
отпадъци
В ядрената политика на 
страната липсва ясна стра-
тегия как да се управляват 
радиоактивните отпадъци, 
посочиха от БЕФ. Крайният 
срок за изграждането на 
хранилище за радиоактив-
ни отпадъци е 2015 г., а 
проектът се бави и най-ве-
роятно няма да бъде завър-
шен в оставащите 4 години 
според Антон Иванов.

Нови 2000 mW вЕи
От 1.1 млрд. лв. се нуждае 
НЕК, за да присъедини към 
мрежата си около 2000 mW 
възобновяеми енергийни 
източници (ВЕИ), показ-
ва анализ на БЕФ. За тази 
стойност към енергийната 
система на страната ще се 
присъединят 1500 mW вя-

търни централи и 500 mW 
фотоволтаични паркове, 
обясни енергийният екс-
перт и председател на БЕФ 
Иван Хиновски.

Газова 
диверсификация
Според консултанта по при-
родни ресурси и концесии 
Христо Казанджиев е заба-
вено развитието на газовия 
сектор в страната. Според 
него сегашният проект за 
енергийна стратегия на 
България не определя как 
да се диверсифицират из-
точниците на природен газ. 
По думите на Казанджиев 
приоритетни за правител-
ството трябва да са изграж-
дането на газова връзка 
между България и Турция, 
изграждане на терминал 
по гръцкото крайбрежие и 
присъединяването на Бъл-
гария към газовия проект 
“Набуко”.

Елина Пулчева

Експерти: Липсата на бизнес план гони инвеститори от АЕЦ “Белене”

и на това, че е важно ин-
веститорите да продължат 
да получават преференции 
и добри данъчни условия. 

Специално за да бъде за-
държан интересът на китай-
ските компании, кръгът на 
фирмите, които получават 

облекчено административ-
но обслужване по Закона за 
насърчаване на инвестици-
ите, е бил разширен, така че 

да бъдат включени и тези, 
които работят в сферата на 
транспорта и логистиката. 

Дарина Черкезова

 НЕК се нуждае от над 1 млрд. лв. за присъединява-
нето на вЕи, смята председателят на Българския 
енергиен форум иван Хиновски

▶

посещение в България във 
връзка с Българо-китайския 
бизнес форум. Събитието 
се проведе вчера и на не-
го присъстваха над 22 ки-
тайски фирми от различни 
сектори, както и представи-
тели на около 50 български 
компании. 

“България е най-важната 
страна на Балканите и е 
един от най-перспектив-
ните пазари в Централна 
и Източна Европа”, комен-
тира Ван Джифей. Една от 
водещите причини за ин-
тереса на китайските ком-
пании към България е това, 
че с доброто си географско 
местоположение тя може да 
се превърне във “врата към 
Европа и европейските па-
зари”. Това коментира за в. 
“Пари” Борислав Стефанов, 
изпълнителен директор на 
Българската агенция за 
инвестиции (БАИ). Около 
25% от стокообмена между 
Китай с държави от Европа 
минава по въздуха, така че 
именно тук можем да се 
включим, казва той. Според 
него това е начинът да при-
влечем и повече китайски 
инвестиции в бъдеще.  

Нужни са реклама и 
инфраструктура
През тази година вече е пре-
одолян спадът в двустран-
ния стокообмен между двете 
държави (вж. карето). За на-
сърчаване му в бъдеще Ван 
Джифей акцентира на това, 
че е много важно да се уве-
личат рекламата и предста-
вянето на български стоки в 
Китай. Като примерни вари-
анти той посочи участието 
в изложения и панаири. По 
негова оценка, ако китайски-
те потребители знаят повече 
за българското розово масло, 
кисело мляко и вино и ако 
тези продукти са по-широко 
достъпни, те ще са много 
харесвани и търсени.

Ван Джифей акцентира 
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Сделката с резерва 
на НЗОК може  
да струва главата  
на Райчинов

Здравната реформа ще за-
почне погрешно - с разбло-
киране на резерва на НЗОК. 
Това е преобладаващото мне-
ние на икономисти и хора от 
здравния сектор по казуса с 
прехвърлянето на натрупа-
ния досега резерв на касата 
по сметки на републиканския 
бюджет. Трансферът беше 
записан като т. 5 в споразуме-
нието, което БЛС и правител-
ството подписаха миналата 
седмица. Въпреки че не е 
официален документ и няма 
никаква правна стойност, то 
предизвика бурни дебати в 
публичното пространство. 
Повечето от икономистите 
вече се обявиха против хар-
ченето на парите от резерва 
на НЗОК. Според тях това 
действие ще доведе до уве-
личаване на дефицита поне с 
половин процент. В бюджета 
за следващата година е зало-
жен дефицит от 2.5%. Ако 
резервът на касата бъде раз-
блокиран и харчен, дефици-
тът може да надхвърли 3%, 
опасяват се икономистите. А 
също така касата остава без 
финансов гръб. Поради лип-
сата на такъв здравните каси 
в някои европейски страни 
са били пред фалит. Заради 

споразумението софийската 
колегия на лекарския съюз 
поиска оставката на шефа на 
БЛС Цветан Райчинов. 

Работодатели  
и финансисти  
срещу лекари
Много от финансистите у 
нас застават на страната на 
работодателите в дискусията. 
Те са твърдо против от дого-
дина всички пари от здравни 
вноски да се използват само 
за здравеопазване. Аргу-
ментите са, че здравната ни 
система е нереформирана и 
в нея има много пробойни. 
Според тях са известни поне 
сто начина, по които тези 
пари биха могли да бъдат 
източени. 

Заместник-председателят 
на комисията по бюджет и 
финанси към парламента 
Димитър Главчев пък е на 
мнение, че прехвърлянето 
на резерва на НЗОК към ре-
публиканския бюджет е един 
доста добър начин той да 
бъде финансиран, без да се 
налага държавата да взи-
ма кредити и да изплаща 
лихвите по тях. Самият фи-
нансов министър Симеон 
Дянков също обясни, че със 

събраните от здравни вноски 
пари планира да финансира 
дефицита. 

от другата страна
От другата страна на бари-
кадата е ръководството на 
Българския лекарски съюз, 
което твърди, че всички пари 
на НЗОК, след като бъдат 
прехвърлени в републикан-
ския бюджет, ще се върнат 
обратно в касата под формата 
на здравни вноски... Тези, ко-
ито държавата не е изплащала 
с години за лицата, които по 
закон трябва да осигурява. 
Те са девет групи и включват 
пенсионери, деца, студенти, 
военни, полицаи, държавни 
служители и прочие. Според 
изчисленията на БЛС тези па-
ри възлизат на малко над 941 
млн. лв. Железният им довод 
е, че държавата най-накрая 
ще плати дължимите суми за 
здравните осигуровки на тези 
хора, след като в продължение 
на 2 години е плащала поло-
вината от здравната вноска, 
която внасят хората, заети в 
частната сфера.

Смисълът на  
упражнението
Ако парите ще се върнат об-

Договореното от председателя на лекарския 
съюз харчене на пари от резерва на  
здравната каса ще увеличи дефицита

 Упражнението с прехвърлянето на парите от                                               сметките на НЗоК в тези на републиканския бюджет се оказва доста рисково за 
финансовата стабилност на здравната система
▶

ратно в НЗОК, какъв е сми-
сълът на прехвърлянето, се 
пита в задачата. Отговорът 
на БЛС е: “Прехвърляй-
ки натрупания резерв, се 
дава възможност на МФ 
без дългата парламентарна 
процедура по освобождава-
не на резерва директно да 
трансферира тази сума към 
бюджета на НЗОК.” Това 
обаче се оказва невярно. 
Такова прехвърляне не мо-
же да стане без промени в 
Закона за здравното осигу-
ряване, които парламентът 
да приеме.

“Обясненията на БЛС са 
напълно несъстоятелни”, 
казва д-р Илко Семерджиев. 
И допълва: “През 2003 г. 
НДСВ формира дефицит в 
размер на 27 млн. лв., който 
през 2006 г. нараства до 287 
млн. лв., и за да могат да по-
крият дефицита, управлява-
щите вкараха преходния ос-
татък във фискалния резерв.” 
Така те избягват санкции от 
ЕС и си осигуряват възмож-
ност да оперират с парите на 
НЗОК само по усмотрение 
на изпълнителната власт. На 
практика одържавяват здрав-
ната каса.

Елена Петкова

Това решение е  
управленски нонсенс
Решението дали резер-
вът да се прехвърля в 
републиканския бюджет 
категорично не може да 
бъде взето извън парла-
мента. Макар че ние сме 
свидетели и на обратното. 
Бюджетът на НЗОК за 
2009 г., който е приет със 
закон, неговите параме-
три бяха променени и по 
отношение на разходната 
част, която беше намалена 
по отношение на излишъ-
ка, който беше  увеличен, с 
решение на управителния 
съвет на НЗОК.

Абсолютно неправилно е 
да се освобождава резер-
вът, като се има предвид в 
какво финансово състоя-
ние е здравната система. 
Не виждам причина, която 
би могла да мотивира 

 Абсолютно 
неправилно 

е да се освобождава 
резервът, като се 
има предвид в 
какво финансово 
състояние е 
здравната система

Д-р Мими виткова,  
председател на асоциацията на 
лицензираните дружества за 
доброволно здравно осигуряване

прехвърлянето на тези 
пари в републиканския 
бюджет. Ние няма да 
дофинансираме системата 
вече втора година, но този 
излишък ще бъде прехвър-
лен за други нужди. Това е 
управленски нонсенс.

На лекарския съюз не 
му е работа да мисли 
как държавата ще събира 
пари, за да си плати задъл-
женията. Негова задача 
не е да бъде адвокат на 
държавата, а да седне и да 
се занимае с други много 
стойностни проблеми. Да 
огледа доколко справед-
ливо е финансирането на 
клиничните пътеки, да 
погледне квалификацията 
на лекарите, да изгради 
моралния кодекс на тази 
професия. 

Мнения

Парите на касата са добър 
начин за финансиране на 
бюджета без кредитиране 
Стига да не наруши 
заложения за 2011 
г. дефицит от 2.5%, 
прехвърлянето на ре-
зерва на Националната 
здравнооосигурителна 
каса по сметките на ре-
публиканския бюджет 
е един начин да се фи-
нансира бюджетът. Той 
трябваше да се използ-
ва за финансирането 
на частните здравни 
фондове. 

Такова прехвърляне 
на парите от сметки 
на НЗОК към сметки 
на републиканския бю-
джет не може да стане 
без промяна в Закона 

 Такова 
прехвърляне 
не може да 

стане без промяна в 
Закона за здравното 
осигуряване

Димитър Главчев,  
зам.-председател на комисията 
по бюджет и финанси в 
парламента 

за здравното осигуря-
ване, която трябва да 
бъде приета от парла-
мента.
 
2% от здравната 
вноска се отделяха 
за реформиране на 
системата. Харченето 
на тези пари обаче не 
може да бъде безкрай-
но, защото това ще 
увеличи дефицита. 
Държавата може да ги 
използва за финанси-
ране на всякакви пера. 
Това е един добър 
начин за финансиране 
на бюджета, без да се 
взимат кредити и да се 
плащат лихви.
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Работата й ще 
бъде свързана с 
остойностяване на 
медицински дейности 

Бившият директор на 
здравната каса Жени На-
чева е назначена на работа 
във финансовото минис-
терство. Срещу нея се во-
ди дело с две обвинения в 
престъпления по служба, 
свързани с манипулация на 
регионални бюджети. По 
тази причина премиерът 
Бойко Борисов я отстрани 
от поста в НЗОК. 

От министерството съоб-
щиха, че Начева ще работи 
в отдела “Фискални и соци-
ални анализи и прогнози” 
към Дирекция “Икономи-
ческо планиране и анали-
зи”. Отделът се занимава 
с оценка на системите на 

Жени Начева е назначена във 
финансовото министерство 

Болниците пак 
останаха излъгани
Вторият транш от  
65 млн. лв. може и да 
не стигне до тях

Вторият транш от 65 млн. лв., 
който финансовият министър 
Симеон Дянков обеща на 
болниците, може би няма да 
бъде изплатен или поне не 
в пълен размер. Това каза за 
в. “Пари”  председателят на 
Националната асоциация на 
лекарите в болничната по-
мощ д-р Динчо Генев. Вчера 
директори на болници про-
ведоха среща с шефката на 
НЗОК д-р Нели Нешева.

Изчисления на шефове 
на лечебни заведения в 
цялата страна сочат, че за 
август вместо обещани-
те 80 млн. лв. болниците 
ще получат делегираните 
си бюджети от около 67 
млн. лв. Така парите се 
равняват на около 70% от 
тези, които са получили 
лечебните заведения през 
същия месец на миналата 
година. През септември 
те ще получат около 75% 
от сумата, преведена през 
този месец през 2009 г. 
През октомври и ноември 
се очакват малки бонуси, 
а парите за декември ще 
бъдат изплатени през яну-

 Упражнението с прехвърлянето на парите от                                               сметките на НЗоК в тези на републиканския бюджет се оказва доста рисково за 
финансовата стабилност на здравната система
▶

снимка БоБи ТошеВ

Уточнение
“Тракия” всъщност 
е “Люлин” 

В брой 192 на в. Пари 
сме допуснали неприят-
на техническа грешка, 
според която автома-
гистрала “Тракия” тряб-
ва да бъде готова до 15 
май. Тази “новина” е силно 
преждевременна, защото 
става дума за автомаги-
страла “Люлин”. Редакци-
ята се извинява на чита-
телите, които може би 
са били подведени от 
заглавието.

▶

Мнения

ари догодина, обясни още 
д-р Генев.

Пак ли ще  
потъват пари
Къде отиват тези 65 млн. 
лв., щом няма да постъпят в 
сметките на болниците, пи-
тат лекарите. Засега са били 
изплатени дължимите суми 
само за март, април и май. 
Юни и юли вероятно ще 
останат също за догодина. 
Накратко сметките пак се 
объркаха. 

По-малко от  
обещаното
Оказва се, че догодина сред-
ствата на лечебните заведе-
ния пак ще са по-малко от 
обещаното, въпреки че ще 
се набавят от пълния размер 
на здравните вноски, каза 

още д-р Генев. Те няма да 
бъдат изразходвани по пър-
воначалния план само за из-
вънболнична помощ, специ-
алисти, общопрактикуващи 
лекари и болнична помощ, 
но и за хемодиализа, психи-
атричните клиники... Сред-
ствата за последните досега 
се изплащаха с бюджета на 
здравното министерство, но 
от догодина ще преминат 
към НЗОК. Много от хората 
на хемодиализа обаче не са 
осигурени. 

Споразумение срещу 
оставка
Междувременно столична-
та колегия на БЛС поиска 
оставката на председателя 
на УС на съсловната орга-
низация д-р Цветан Райчи-
нов. Причината е спорната 
точка 5 от споразумението, 
което той подписа с пра-
вителството. “Ако е имало 
кворум и са решили да ми 
искат оставката, ще си я по-
дам”, коментира той пред в. 
“Пари”. Според него обаче 
делегатите са били само 24 
от 120, а това не е достатъчно 
за кворум. Защо бяха готови 
да протестират, щом не искат 
промяна, попита риторично 
Райчинов.

Елена Петкова

Стъпка, която доунищожава 
здравното осигуряване у нас 
Това е поредната стъп-
ка, която доунищожава 
здравното осигуряване в 
България.   Към момента по 
сега действащото зако-
нодателство т.5 от спора-
зумението няма как да се 
реализира. Освен това ще 
бъде прецедент да се регла-
ментира законово трансфер 
от бюджета на НЗОК към 
републиканския бюджет. 

Фактически това означава, 
че здравноосигурителни-
те спестявания на 7 млн. 
българи се национализират, 
а НЗОК ще остане без сред-
ствата, които в продълже-
ние на години се натрупват 
в БНБ, за да може да гаран-
тират финансово здравето 
на хората и развитието на 
здравноосигурителния 
модел, чрез въвеждането на 

 Няма 
разумно 
обяснение 

защо средствата, 
които сме спестили 
за здраве, ще ни 
бъдат взети

Д-р илко Семерджиев,   
бивш министър на 
здравеопазването в кабинета 
на оДс, председател на 
международния институт 
по здравеопазване и здравно 
осигуряване

допълнително задължител-
но или заместващо здравно 
осигуряване. 

Дори да приемем хипоте-
зата на БЛС, това означава, 
че държавата ще осигурява 
лицата, за които е длъжна 
да внася здравноосигу-
рителни вноски, с чужди 
пари - тези на гражданите 
и на работодателите, които 
са били коректни в пла-
щанията до този момент. 
Няма разумно обяснение 
защо средствата, които сме 
спестили за здраве, ще ни 
бъдат взети, за да се дадат 
една година по-късно пак за 
здраве, но не от този, който 
ги дължи, а отново ние 
ще плащаме сметката на 
държавата, която се очер-
тава като най-некоректния 
здравен осигуряващ.

здравеопазването, образова-
нието и пенсионното осигу-
ряване. По информация на 
Mediapool звеното извърш-
ва остойностяването на ме-
дицинските дейности, на 
чиято база да се определят 
цените в следващия Нацио-

нален рамков договор. 
Начева беше назначена за 

директор на НЗОК от упра-
вляващото мнозинство на 
ГЕРБ, но през април беше 
отстранена, след като стана 
известно, че е проверявана 
от прокуратурата.

Жени Начева▶

 Къде ще 
отидат тези 
65 млн. 

лв., след като 
няма да постъпят 
в сметките на 
болниците

д-р Динчо Генев, 
председател на националната 

асоциация на лекарите в 
болничната помощ

снимка емиЛия косТаДиноВа
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Губернаторът на Ка-
лифорния пристигна 
в Москва начело на 
делегация технологич-
ни гиганти, готови да 
инвестират
Русия е „златна мина” за 
чуждестранните инвести-
тори. С тези думи губер-
наторът на американския 
щат Калифорния Арнолд 
Шварценегер започна ви-
зитата си в Москва, където 
е начело на делегация от 
28 технологични гиганти, 
чиито централи са на тери-
торията на управлявания от 
него щат. Целта на визитата 
е да се оцени потенциалът 
за инвестиции в руския ек-
вивалент на Силиконовата 
долина, която ще се намира 
в предградията на Москва. 
Проектът бе споменат за 
пръв път по време на визи-
тата на руския президент 
Дмитрий Медведев в Кали-
форния, където е центърът 

на американската техноло-
гична индустрия. Една от 
основните цели на наслед-
ника на Владимир Путин е 
да намали зависимостта на 
руската икономика от при-
родните й богатства. 

Проектът
Заедно с Шварценегер в 
Москва пристигнаха пред-
ставители на компании като 
лидера в интернет търсенето 
Google и производителите на 
софтуер Oracle и Microsoft, 
които са сочени за едни от 
основните инвеститори в 
проекта. Амбицията на Мед-
ведев е да превърне москов-
ското предградие Сколково в 
руската Силиконова долина. 
По време на визитата си в 
САЩ през юни той полу-
чи обещание от страна на 
лидера в производството на 
мрежово оборудване Cisco 
за инвестиции в размер на 1 
млрд. USD в различни тех-
нологични проекти в Русия, 
сред които е и Сколково. 

Шварценегер оприличи  
Русия на златна мина

Правителство вре-
менно национализира 
алуминиевата компа-
ния MAL

Унгарската полиция за-
държа за разпит главния 
изпълнителен директор на 
унгарския завод за алу-
миний MAL, след като 
притежаваното от компа-
нията хвостохранилище 
предизвика огромна ава-
рия в страната. За ареста 
на Золтан Бакони съобщи 
министър-председателят 
Виктор Орбан. Компани-
ята ще бъде временно на-
ционализирана, каза още 
Орбан. По думите му ви-
новните за катастрофата 
трябва да си понесат фи-
нансовите последици.

Пострадали
Общо осем са жертвите 
досега, след като пробив 
в стената на хвостохра-
нилището в началото на 
миналата седмица дове-
де до изтичането на 700 
хил. куб. м токсична кал 
от алкални съединения и 
тежки метали, която заля 
територия от 40 кв. км. 
Още около 150 души са 
ранени от разяждащата 
маса, а стотици хора бяха 
евакуирани. В края на ми-
налата седмица отровната 
маса достигна и Дунав.

Помощ от Европа
Междувременно стана яс-
но, че в почистването на 
щетите са се включили и 
специалисти по граждан-
ска защита от Европей-
ския съюз по молба на 
унгарското правителство. 

Арестуваха шефа на авариралото 
хвостохранилище в Унгария

Червен потоп
История на 
бедствието

Заводът на компанията 
MAL се намира на около 160 
км от столицата Будапе-
ща.

в него се произвежда алу-
миниев оксид, от който се 
прави металът алуминий и 
специална керамика.

Изтичането на токсич-
ната маса на 4 октомври 
стана заради пробив в сте-
ната на хвостохранили-

▶

▶

▶

щето.
в резултат на това чер-

вена вълна с височина 2 м 
премина през градовете 
Колонтар и Девешер и близ-
ките села.

Повечето от загиналите 
са от Колонтар и са се уда-
вили или са били отнесени 
от вълната. Последното 
изчезнало тяло беше наме-
рено вчера.

в четвъртък токсичната 
кал достигна река Дунав, но 
унгарските власти успоко-
иха, че киселинността на 
реката е нормална.

▶

▶

▶

Те помагат за строежа на 
резервна стена от камъни 
и пръст с дължина 600 м и 
дебелина 30 м, която тряб-
ва да удържи токсичните 
отпадъци при евентуален 
нов пробив. В същото вре-
ме върви и укрепване на 
стените на съществуващо-
то хвостохранилище, след 
като в събота бяха открити 
нови пукнатини. 

Европейските експерти 
ще помогнат и за оценката 
на дългосрочното влияние 
на отровния разлив върху 
подземните води и почва-
та. Проучва се евентуална-

та опасност за здравето на 
хората от изпаренията при 
изсъхването на токсичната 
кал.

Компенсации
Пострадалите от разлива 
трябва да бъдат компен-
сирани, заяви Орбан пред 
парламента. Той настоява 
работните места в алу-
миниевия завод да бъдат 
запазени, а виновните за 
разлива да бъдат подве-
дени под отговорност. По 
думите му трябва да бъде 
направена и проверка дали 
има и други заводи, които 

представляват потенциал-
на опасност. Докато тези 
четири задачи бъдат из-
пълнени, компанията ще 
остане под държавен кон-
трол, заяви премиерът.

Според министъра на 
околната среда Золтан Ий-
еш исковете срещу MAL 
може да достигнат 73 млн. 
EUR. Все още не се знае 
дали компанията е препъл-
нила хвостохранилището, 
но ако е така, това пред-
ставлява нелегално скла-
диране на отпадъци, което 
е престъпление, обясни 
Ийеш.

Експерти от Унгария и 
ЕС ще проучват евен-
туалната опасност за 
здравето на хората от 
изпаренията при изсъхва-
нето на токсичната кал
 

▶

73
▶ млн. EUR може да дос-
тигнат исковете срещу 
компанията MAL, смята 
министърът на еколо-
гията

Губернаторът на Калифорния Арнолд Шварценегер 
не вижда пречка пред реализацията на проекта за 
руска Силиконова долина в Сколково до Москва 
                         снИмКа REUtERs

▶

Според лидера на проекта 
за руската Силиконова до-
лина - магната Виктор Век-
селберг - първоначалната 
инвестиция ще бъде между 
180 и 200 млрд. рубли (6-6.7 
млрд. USD). Половината от 
тези средства ще дойде от 
държавата, а останалите ще 
трябва да бъдат осигурени 
от частни инвеститори. По 
думите му реализацията на 
Сколково зависи от присъ-
единяването на „стотици 
частни компании”. Анали-
заторите в Русия обаче се 
съмняват в успеха на про-

700
▶ хил. куб. м маса от 
алкални съединения и 
тежки метали се изля 
при пробива на хвосто-
хранилището

6
▶ до 6.7 млрд. UsD е първо-
началната инвестиция в 
проекта за руската сили-
конова долина, показват 
предварителните изчис-
ления

екта заради непрозрачните 
условия за развиване на 
бизнес в страната и коруп-
цията в държавния апарат.

оптимизъм
Не на това мнение обаче е 
Шварценегер. Той определи 
Медведев като човек с вели-
ки идеи и обяви, че в Русия 
възможностите за инвести-
ции са големи. Потенциалът 
за ръст е толкова голям, кол-
кото пред златна мина, заяви 
Шварценегер, цитиран от 
Reuters. Според него русна-
ците имат голям потенциал 
за развитие в областта на 
науките и високите техно-
логии. Според него „руските 
мозъци, комбинирани с аме-
риканските мозъци, могат 
да създадат чудеса”. Той 
обяви, че не вижда причина 
Русия да изнася автомобили 
за Европа и мотоциклети за 
САЩ. След края на речта 
си той се качи в руска чайка 
и посети Сколково заедно с 
Медведев.                           

снИмКа REUtERs
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Изкупуване на “Мостстрой” 
става все по-реален  сценарий

Създаване на паника на па-
зара с цел изкупуване ком-
панията на ниска цена ста-
ва все по-реален сценарий 
пред казуса “Мостстрой”. 
По данни на Българската 
фондова борса само за по-
следните три дни са били 
изкупени близо 10% от ком-
панията, което е половина-
та от свободните й книжа 
при 87.40% спад в цената 
до 0.19 лв. акция. 

Според участници на 
капиталовия пазар злона-
мерен срив в цената на ак-
циите ще позволи на акци-
онерите, които контролират 
компанията, не само да при-
добият още книжа на много 
ниска стойност, но и да 
свалят цената на отправяне 
на търгово предложение 
към останалите акционери, 
ако се стигне до отписване 
на дружеството от борсата. 
Отписване на “Мостстрой” 
пък ще освободи менидж-
мънта и собствениците от 
разпоредбите на Закона за 
публично предлагане на 
ценни книжа, където има 
редица ограничения главно 
при сделки със свързани 
лица. Пазарни участници 
все повече приемат идеята, 
че става дума за спекула 
с информация, и очакват 
намесата на Комисията за 
финансов надзор (КФН). 

Цялата търговия за по-
следните 3-4 месеца за-
дължително трябва да се 
разследва, защото има из-
ползване на вътрешна ин-
формация, което се наказва 
от закона, каза шеф на ин-
вестиционна компания. 

КФН вече обяви, че из-
вършва проверка по слу-
чая дали е разкрита свое-
временно информацията 
за неплатежоспособност-
та, налице ли е търговия 
с вътрешна информация и 
манипулиране на пазара на 
финансови инструменти.

Алтернатива
Сценарият с фалит на ком-
панията заради вътрешно 
преразпределение на рабо-
тата и печалбата между ком-
паниите вътре в консорциум 
“Тракия 4” става по-слабо 
вероятна, твърдят анализа-
тори. По информация на в. 

Вторник 12 октомври 2010  pari.bg

Само за три дни половината от свободните акции на компанията 
намериха нов собственик през борсата

Около 17 хил. кв. м мостове е трябвало да построи “Мостстрой” като ангажимент в изграждането на Лот 4 от автомагистрала “Тракия”
 снимка емилия костадиноВа

▶

КОМпАнии 
и пАзАри

Споразумение
“Максима 
България” 
придобива 
“Калея”
Комисията за защита 
на конкуренцията даде 
разрешение “Макси-
ма България” ЕООД 
да придобие контро-
ла върху 7 магазина 

от търговска верига 
“Калея” в София чрез 
сключване на дълго-
срочни договори за 
наем. Според експер-
тите от антимонопол-
ната комисия еднолич-
ният контрол върху 
обектите на “Калея” 
няма да възпрепятства 
ефективната конкурен-
ция и сделката може 
да бъде осъществена. 

Според КЗК споразу-
мението ще има незна-
чителен ефект върху 
пазара, тъй като не 
представлява окрупня-
ване на големи учас-
тници със значител-
ни пазарни позиции. 
“Максима” ще инве-
стира 1.5 млн. EUR в 
придобитите магазини 
на “Калея”, казаха от 
компанията.

която също участва в кон-
сорциума “Тракия 4”. Ак-
циите на контролираното от 
бизнесмена Васил Божков 
дружество се сринаха по-
добно на “Мостстрой”, коя-
то също е негова компания. 
В неделя министърът на 
регионалното развитие Ро-
сен Плевнелиев коментира 
пред агенция “Фокус”, че 
МРРБ разработва вариант, 
ако случайно и “Холдинг 
Пътища” тръгне да потъва 
здраво. 

“Големият риск е за “Хол-
динг Пътища”, защото той 
е основен участник в хол-
динга, ако той тръгне да 
пада, тогава вече трябва 
да имаме план Б”, каза ми-
нистърът. Под “холдинга” 
министърът най-вероятно 
има предвид консорциума 

“Тракия 4”.
Коментарите за повтаря-

не на сценария с “Мост-
строй” сринаха цената на 
“Холдинг Пътища” още в 
първите минути на сесията 
вчера. Борсата откри търго-
вията с понижение от 20% 
по позицията. В края на 
сесията то беше овладяно 
до 5% при над 150 хил. 
изтъргувани акции. 

неустойка
Разиграване на фалит за-
ради предстоящо плащане 
на неустойка от 30 млн. лв. 
по изпълнени работи от 
първи лот на “Тракия” през 
2007 г. също е спрягана като 
вариант за “случката “Мос-
тстрой”. Този сценарий 
беше разкрит от бившия 
председател на комисия по 

3.14
▶ процента от акциите 
на “Холдинг Пътища” 
преминаха през 
капиталовия пазар

9.91
▶ процента от капита-
ла на “мостстрой” бяха 
изтъргувани в последни-
те три дни на борсата

“Пари” компанията е тряб-
вало да изпълни работата по 
конструиране на 17 000 кв. 
м мостове като ангажимент 
от дейностите в консорциум 
“Тракия 4”. Потенциалната 
цена според строителни екс-
перти за дейностите, пред-
видени за “Мостстрой”, е 
в диапазона 9-16 млн. лв. 
Именно малката сума прави 
разиграването на сценарий с 
фалшиво изпадане в несъс-
тоятелност слабо вероятна. 
Това беше оценено и от па-
зара, след като вчера книжа-
та на дружеството не само 
спряха падението си, но и 
отчетоха ръст от 5.59%.

Губещ
Опасенията за потенциални 
затруднения се прехвърлиха 
и върху “Холдинг Пътища”, 

вътрешен ред в парламента 
Минчо Спасов. 

Според него искането за 
несъстоятелност може да 
е свързано с проблемите 
в участък от магистрала 
“Тракия” между Стара Заго-
ра и Чирпан, където “Мост-
строй” беше изпълнител, а 
в момента трасето има нуж-
да от ремонт. В случай на 
фалит държавата няма как 
да поиска възстановяване 

на трасето от “Мостстрой” 
или неустойка.

С всеки изминал ден 
сценариите за причината 
“Мостстрой” да влезе в 
процедура по несъстоятел-
ност се увеличават. Колкото 
повече стават те обаче, тол-
кова по-ниско остава дове-
рието на инвеститорите в 
българските компании. А то 
и бездруго е дефицитно.

Екип на в. “пари”
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Ръстът на 
икономиката 
вдъхна увереност 
на фондовата борса

Резултатите на публич-
ните компании ще се 
стабилизират след пози-
тивните сигнали за ръст на 
икономиката от 0.5%, кои-
то отчете НСИ за второто 
тримесечие. Около това 
мнение се обединиха про-
фесионални инвеститори, 
които в. “Пари” потърси 
за коментар и прогноза за 
отчетите на дружествата 
през втората половина на 
2010 г.

Експортно ориентирани-
те компании, които от на-
чалото на 2010 г. отчитат 
значително подобряване 
на продажбите и печалба-
та си, ще продължат да са 
двигател на растежа, кате-
горични са анализаторите. 
На добри отчети до края 
на тази година ще продъл-
жат да се радват фирми-
те в машиностроенето, 

Бъдещите 
резулта-

ти на банките в 
България отново 
ще са във фокуса на 
инвеститорите

фармацията и аграрния 
сектор заради по-високия 
износ на земеделска про-
дукция. Силните ръстове, 
които на моменти бяха и 
с трицифрена стойност 
обаче ще се забавят, 

Очаквам оформилата се 
в края на 2009 и начало-
то на 2010 г. тенденция на 
ръст на продажбите и нет-
ните резултати да про-
дължи до края на година-
та, особено при експорт-
но ориентираните секто-
ри. Темповете на растеж 
от първите шест месеца на 
годината вероятно ще бъ-
дат по-умерени поради за-

Растеж - да, 
недоверие - също

Камелия Лазарова,
“Карол”

Силите, които 
биха раздви-

жили пазара, са 
психологически

почналото вече забавяне в 
темповете на възстановя-
ване на икономиките в Ев-
ропа. При компаниите, ре-
ализиращи продажбите си 
основно на българския па-
зар, картината остава мрач-
на поради продължаващо-
то свиване на потребление-
то и инвестициите.
С интерес ще се очакват 
отчетите на банките за по-
твърждение на данните на 
БНБ, че ръстът на лошите 
кредити в последните че-
тири месеца се забавя. Ка-
квито и да са отчетите, те 
вероятно ще имат ограни-
чено влияние върху борсо-
вата търговия. Силите, кои-
то биха раздвижили пазара, 
са чисто психологически. 
Те са свързани с недовери-
ето към местния пазар, по-
родено от слабата ликвид-
ност и съмнителното кор-
поративно управление при 
част от компаниите, и със 
страха от втора рецесионна 
вълна в глобален мащаб.

Отчетените подобрения 
в редица макроиконо-
мически показатели, 
както и положителният 
ръст на БВП за второто 
тримесечие са позитивен 
сигнал за пазара. Много 
от публичните компании 
ще продължат да отчи-
тат по-добри резултати 
през следващите две 

Не са изключени 
негативни изненади

Светослав Велинов, 
“Ти Би ай асет мениджмънт”

Много от публични-
те компании 
ще продължат 

да отчитат по-добри 
резултати

тримесечия. Това ще са 
експортно ориентираните 
дружества, при които ще 
се запази тенденцията на 
ръст в приходите и нетна-
та печалба. В същото вре-
ме компаниите, работещи 
основно за вътрешния 
пазар и пазарите в реги-
она, ще имат значително 
по-слаби резултати зара-
ди свитото потребление 
и значително по-слабия 
темп на възстановяване 
на икономиката в Бъл-
гария. Не изключвам и 
негативни изненади от 
някои дружества. 
Движението на цените на 
акциите се обуславя от 
очакванията за разви-
тието на икономиката и 
представянето на компа-
ниите. Не очаквам рязка 
промяна през оставащите 
до края на годината месе-
ци. Допълнителен фактор 
е и липсата на интерес 
към нашия пазар от чуж-
дестранни инвеститори.

Очаквам постепенно по-
добрение на отчетите на 
водещите публични дру-
жества като продължение 
на тенденцията, която се 
наблюдава от началото 
на годината. Разликата 
спрямо същия период 
на 2009 г. е очевидна, но 
само при част от фирми-
те - най-вече експортно 

На вътрешния пазар 
все още е критично

Цветослав Цачев,
“Елана Трейдинг”

Дори и положител-
ни изненади 
няма да раз-

движат цените на 
акциите

ориентираните. Това не е 
свързано с икономически 
растеж в страната, а със 
съживяване на между-
народната търговия. 
Ситуацията на вътрешния 
пазар все още е критична, 
защото и потреблението, 
и кредитирането са много 
свити. 

Очаквам и банките да 
покажат стабилност и 
нови признаци за подо-
брение в сектора, но не и 
това, което искат да видят 
инвеститорите. Не съм 
скептик по отношение 
на отчетите на фирми-
те, които са заслужили 
доверието на пазара, а по 
отношение на реакцията 
към тези отчети. Дори и 
положителни изненади 
няма да раздвижат цените 
на акциите. Кризата не 
е единствената причина, 
макар и значима, а липса-
та на вяра, че на борсата 
може да се правят пари.

атанас Христов 
ahristov@pari.bg

Компаниите, които разчитат основно на българския пазар, ще забавят спада на основните финансови показатели, твърдят анализаторите  снимКа БоБи ТошЕв▶
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материалът и 
изказаните мнения 
не представляват 

предложения за покупка 
или продажба на ценни 

книжа.

В сравнение с послед-
ните две тримесечия от 
2009 г. очаквам подобре-
ние в отчетите на повече-
то компании. Основната 
причина обаче не е ста-
тистиката, а ниските нива 
през същите периоди на 
2009 г.
Очаквам повишение 
предимно в експортния 
сектор. Нарастването на 

Плахи сигнали за 
отлепване от дъното

иво Толев,
“Ултима Капитал мениджмънт”

В момента 
има сигнали 

за интерес от купу-
вачите на БФБ

износа е логично пора-
ди възстановяването на 
европейските пазари и 
повишеното инвестицион-
но търсене там, а реално 
експортът за ЕС формира 
около 80% от целия екс-
порт на икономиката ни.
По отношение на ста-
тистическите сигнали 
- последните макроданни 
дават плахи индикации, 
че икономиката се отле-
пва от образното дъно. 
Действията на чуждите 
инвеститори донякъде 
потвърждават същото. 
Разбира се, статистиче-
ските данни и въпросните 
действия не дефинират 
директен растеж за 
индексите на БФБ, но 
дават обективен сигнал за 
очакванията. В момента 
има точно индикации 
за интерес от страна на 
купувачите, отразени в 
повишените обороти на 
БФБ. Явно очакванията 
са положителни.

Нормално е да очакваме 
съживяване. Това вече се 
случва с повечето експорт-
ни компании и вероятно ще 
продължи до края на годи-
ната. За бъдещото добро 
представяне на тези компа-
нии ще се наложи да сле-
дим изкъсо лъкатушещи-
те макроданни по света, на 
чиято база излизат пред-
положенията за вероят-
но забавяне на ръста в раз-
витите икономики. За ло-
калните компании вероят-
но ще наблюдаваме забавя-
не или спиране на спадове-
те. Там вероятността за по-
позитивно развитие по по-
вечето позиции се прехвър-
ля в 2011 г. Фармацевтич-
ните дружества вероятно 
ще продължават да берат 
плодовете на сериозните си 
инвестиции от последните 
години. Подобряващите се 
перспективи пред немалка 

Възстановяване 
на доверието

Бончо иванов,
инвестиционен консултант

При локални-
те компании 

вероятно ще на-
блюдаваме забавя-
не или спиране на 
спадовете
част от емитентите на БФБ 
не са незабележими, но 
взискателността на инвес-
титорите към дружествата 
ще се покачва, което предо-
пределя поетапно възстано-
вяване на доверието.

Резултатите ще се 
стабилизират
Очакванията са, че слаб 
до умерен ръст на иконо-
миката до края на 2010 и 
2011 г. ще доведе до стаби-
лизиране на резултатите, 
които като цяло ще се по-
добряват и през оставащи-
те две тримесечия. Под на-
тиск ще остане рентабил-
ността на банковия сек-
тор, но резултатите на из-
носителите ще останат над 
средното за икономиката. 
Ще има значително подо-
брение при някои химиче-
ски компании. Голяма част 
от публичните ни компании 
се търгуват със значителна 
отстъпка от справедливата 
им оценка основно заради 
липсата на свежи средства 
на борсата. Това статукво 
се запазва повече от годи-
на, а резултатът е липсата 
на търговия, при все по-ви-
димо подобряване на перс-
пективите пред икономи-

Константин абрашев, 
“Бенчмарк асет мениджмънт”

Под натиск ще 
остане рента-

билността на банко-
вия сектор

ката, потвърдени и от ста-
тистиката. Притежателите 
на акции не са склонни да 
продават на текущите цени, 
а купувачи липсват или по-
не такива, които са доста-
тъчно смели да набират па-
кети на 20-25% над сегаш-
ните нива.

Стоян николов,
ПФБК

Даниел Димитров, 
“Реал Финанс асет мениджмънт”

Владимир малчев,
“БулТренд Брокеридж”

Гено Тонев,
“Юг маркет Фонд мениджмънт”

твърдят професионалните 
инвеститори. Според тях 
това ще е следствие от 
забавеното възстановяване 
на икономиките в Европа, 
където е насочен и най-
големият обем продажби 
за износ.

Компаниите, които 
разчитат основно на 
българския пазар, ще 
забавят спада на основни-
те финансови показатели, 
като е възможно някои от 
тях дори да ги заличат, е 
мнението на анализатори-
те. По думите им все още 
свитото потребление и 
кредитиране ще продължи 
да тежи на тези дружества.
Във фокуса ще са бъдещи-
те резултати на банките в 
България, които разделиха 
инвеститорите в очаквани-
ята им. Част от тях са на 
мнение, че не е изключена 

възможността за подобря-
ване на резултатите им, но 
не липсват и прогнози за  
продължаващо влошаване 
на рентабилността на фи-
нансовите институции.

Каквито и да са резул-
татите обаче, те няма 
да окажат съществено 
влияние върху търговията, 
добавят анализаторите. 
Причините са загубеното 
доверие в пазара, ниската 
ликвидност и липсата 
на добро корпоративно 
управление в част от еми-
тентите. 

През последните триме-
сечия най-добре се пред-
ставиха експортно ориен-
тираните компании благо-
дарение на възстановява-
нето на европейските ико-
номики. Тези процеси спо-
могнаха БВП на страна-
та да запише първи ръст на 
тримесечна база от начало-
то на кризата.
През следващите тримесе-
чия обаче се очаква заба-
вяне на ръста в развитите 
икономики. Чуват се и гла-
сове за W-образно разви-
тие на кризата или в най-
добрия случай за бавно из-
лизане от нея. Въпреки 
несигурната икономиче-
ска обстановка у нас е вре-
ме компаниите от секто-
ра на услугите и насоче-
ните към вътрешното по-
требление да наваксат част 
от изоставането си. Очак-
вам да излязат и резултати-
те на туристическите дру-
жества след сравнително 
добрия летен сезон. Пози-

Страх от нови фалити 
сред инвеститорите

През следва-
щите триме-

сечия се очаква 
забавяне на ръста в 
развитите иконо-
мики
тивните сигнали на макро- 
и микрониво няма да успе-
ят да раздвижат борсовата 
търговия до края на 2010 г. 
След като се обяви фали-
тът на “Мостстрой”, стра-
хът сред инвеститорите, че 
той може да бъде послед-
ван и от други дружества, 
сериозно се повиши.

Ръстът е основно 
от строителство
Отчетеният от НСИ кре-
хък ръст за второто три-
месечие на 2010 г. е факт, 
който обаче крие някои 
особености, които може 
да бъдат разкрити след по-
внимателно разглеждане 
на данните. 

В този ръст основен 
дял има строителният 
сектор, хотелиерство, 
търговия, износ и глава 
“държавно управление” 
за разлика от финансовия 
сектор, промишлеността 
и селското стопанство, 
които бележат застой или 
дори спад. В този смисъл 
възможен сценарий е 
просто сезонно повише-
ние на някои сектори, от-
колкото дългоочакваното 
излизане от кризата. 

Важен елемент за праве-
нето на по-фундаментал-

Възможен сце-
нарий е просто 

сезонно повишение 
на някои сектори, 
отколкото дългоочак-
ваното излизане от 
кризата

ни изводи ще е евенту-
алното затвърждаване на 
положителните резултати 
при БВП и през третото 
тримесечие на 2010 г. 

Последните две тримесе-
чия няма да се различават 
съществено от първите две 
при компаниите, които по-
казаха добро развитие. По-
интересно е дали тези, ко-
ито до момента продължа-
ваха да са в тежка криза, 
ще започнат да излизат от 
нея. Надявам се, че ще има-
ме такива сигнали. Внима-
ние заслужават и отчети-

Интересни са 
аграрните компании

Най-добре 
отново ще се 

представят експорт-
ните дружества

те на финансовите компа-
нии, при които също са въз-
можни леко позитивни тен-
денции.

Най-добре отново ще се 
представят експортни-
те дружества. Интерес ще 
представляват компаниите 
от аграрния сектор, къде-
то има повишена активност 
през последните тримесе-
чия и ръст на износа на зе-
меделска продукция. Тър-
говията на БФБ се определя 
от комплексни фактори. С 
оглед на последните съби-
тия и загубата на доверие в 
пазара засега добрите мак-
роикономически тенденции 
и силните отчети ще бъ-
дат пренебрегвани. Компа-
ниите със стабилен бизнес, 
перспективи и по-важното 
- с добро корпоративно уп-
равление, ще се отличат и 
отсеят от инвеститорите за 
сметка на дружества от ти-
па на “Мостстрой” и “Хол-
динг Пътища”.

Статистическият 
ръст няма влияние

Отчетите няма да пока-
жат нищо ново. Банките 
ще продължат да пишат 
спорни печалби, фирмите 
износителки ще отчетат 
очаквания от всички ръст 
в продажбите, други ком-
пании пък няма да сторят 

Дори да бяхме 
отчели 5% ръст 

на БВП, едва ли ин-
веститорите щяха да 
се чувстват по-добре

това, някои ще продължат 
да задлъжняват, а други 
- не. Единствената “неиз-
вестна” ще бъде какво е 
останало в дружества като 
“Мостстрой” и “Холдинг 
Пътища” в светлината на 
последните събития около 
тях. Освен тях “Каолин” 
АД също претърпя сери-
озни метаморфози през 
последните месеци и ще е 
интересно да се види как-
во точно се случва в тази 
все по-сложна холдингова 
структура. Колкото до вли-
янието на статистическия 
ръст в икономиката - тако-
ва нямаше и не очаквам да 
има, след като се случват 
толкова по-интересни 
събития на пазара. Дори 
да бяхме отчели 5% ръст 
на БВП, едва ли българ-
ските инвеститори щяха 
да се чувстват по-добре в 
момента.Компаниите, които разчитат основно на българския пазар, ще забавят спада на основните финансови показатели, твърдят анализаторите  снимКа БоБи Тошев▶
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„Глобул” обвини  
„М-Тел” в нелоялни 
практики и възпрепят-
стване на преносимостта
 
Проблемите около процеду-
рата по преносимост на но-
мерата продължават въпреки 
изтичането на поредния кра-
ен срок, даден от Комисията 
за регулиране на съобще-
нията за изглаждането на 
процеса. Ябълката на раздора 
този път беше дистрибуторът 
на „Пепси” за България „Ку-
адрант Бевъриджис”, който е 
поискал да прехвърли 198 но-
мера от мрежата на „М-Тел” 
към мрежата на „Глобул”. 
До прехвърляне на номерата 
не се е стигнало заради тех-
нически проблеми от страна 
на „МобилТел”, твърдят от 
„Глобул”. Освен това от пър-
вия български GSM оператор 
са се опитали да задържат 
„Куадрант Бевъриджис” ка-
то клиент с предложение, 
което според „Глобул” е аг-
ресивно и противоречи на 
одобрените от регулатора 
правила за преносимостта. 
Преди месец от „М-Тел” ата-
куваха конкурента си заради 
подобен проблем, при който 

варненска компания остана 
без комуникации, след като 
е поискала да прехвърли но-
мерата си. 

В случая с „Куадрант Бевъ-
риджис” са налице законоус-
тановени причини за спиране 
на процеса на преносимост, 
коментираха от „М-Тел”. 
От оператора обявиха, че 
оказват на „Глобул” пълно 
съдействие за процедурата, 
но не поясниха какви точно 
са пречките пред осъществя-
ването на процедурата, нито 
дали са предлагали нови ус-
ловия на дистрибутора на 
„Пепси”. 

наказание
„Глобул” вече е сезирал КРС, 
която за пореден път трябва 
да играе ролята на арбитър 
между телекомуникацион-
ните компании у нас. Преди 
по-малко от месец от регула-
тора свикаха спешна среща 
между мобилните и алтерна-
тивните оператори, на която 
беше разискван проблемът с 
влезлите през август в сила 
промени в процедурата за 
преносимост. Тогава причина 
за неуредиците и постъпили-
те над 70 жалби от страна на 
потребителите отново бяха 

техническите проблеми на 
„М-Тел”, но и на останалите 
оператори, които се нагаж-
даха към новите условия на 
процедурата. Още тогава 
председателят на регулато-
ра Веселин Божков обяви, 
че ще налага максималната 
санкция за всяко провинение 
на операторите във връзка с 
неспазване на процедурата. 

От КРС потвърдиха, че от 
„Глобул” е постъпила но-
ва жалба. Към настоящия 
момент разглеждаме жалби 
за подавани през август и 
септември заявления за пре-
насяне на номера, обявиха от 
регулатора. Но потвърдиха, 
че максималната санкция, 
която може да бъде наложена 
на „М-Тел”, е 100 хил. лв. 

позиция
Според правилата на проце-
дурата за преносимост цели-
ят процес се осъществява на 
едно гише - при приемащия 
оператор. Цялата процедура 
трябва да отнеме не пове-
че от 7 дни, а 2 дни след 
постъпване на заявление се 
очаква отговор от даряващия 
телеком дали има пречки 
пред процедурата.

Христо Ласков

Мобилните оператори започнаха открита битка за клиенти 

С 32.2% се е увеличил 
износът за осеммесечието 
Експортът през август достигна 2.8 млрд. лв., което е близо 50% повече в 
сравнение с година по-рано
С 32.2% се е увеличил 
износът на България за 
периода януари - август 
спрямо същия период на 
миналата година, става 
ясно от предварителните 
данни на националната 
статистика. Изнесени са 
стоки за общо 19.2 млрд. 
лв. Само през август ком-
паниите са изнесли стока 
за 2.8 млрд. лв., което е 
47.6% ръст спрямо го-
дина по-рано, казват от 
НСИ. Според икономи-
стите това е положителен 
сигнал за страната ни, но 
още е рано за прекомерна 
радост. През последната 
година експортът се пре-
връща в основен двигател 
на икономиката.

За периода януари - ав-
густ са внесени стоки за 
23.2 млрд. лв., или със 
7.3% повече в сравнение 
със същия период на 2009 
г. През август 2010 г. об-
щият внос се увеличава 
с 14.5% спрямо същия 
месец на предходната го-
дина и достига близо 3 
млрд. лв. По предварител-
ни данни за втори пореден 
месец вносът от ЕС е по-
малък от износа, отчитат 
от НСИ.

Търговско салдо
Общото външнотъргов-
ското салдо за 8-месечи-
ето е отрицателно и е на 

стойност 4 млрд. лв. То 
обаче е с над 3 млрд. лв. 
по-малко в сравнение със 
същия период на миналата 
година. След елиминиране 
на разходите за транспорт 
и застраховки при внос 
на стоки отрицателното 
салдо за периода януари 
- август 2010 г. е 2.6 млрд. 
лв., казват от НСИ. Само 
за август 2010 г. общото 
външнотърговско салдо е 
отрицателно и възлиза на 
122.9 млн. лв.

„Въпреки че има ръст 
при износа и при вноса, 
потреблението в страната 
не расте, а това означава, 
че положителните сигнали 
са по-скоро заради външ-
ни пазари, а не толкова 
заради началото на края 
на кризата в България”, 
коментира Светла Коста-
динова от Института за 
пазарна икономика. 

Търговия с ЕС
С 20.2% се е увеличил 
износът на България за 
страни от ЕС през периода 
януари - юли, показват 
данните на НСИ. Само 
през юли на годишна база 
ръстът е 1/3 и е достиг-
нал 1.9 млрд. лв. Най-
значително нарастване се 
наблюдава в експорта за 
Люксембург, Естония и 
Словения. Износът за Да-
ния и Чехия бележи ръст 

съответно с 59.9 и 52.3%. 
Външнотърговското салдо 
за периода януари - юли 
2010 г. е отрицателно и 
възлиза на 1.8 млрд. лв., 
а за юли е положително и 
достига 91.3 млн. лв. 

извън ЕС
През периода януари - ав-
густ 2010 г. износът за тре-
ти страни се е увеличил с 
48.4% спрямо съответния 
период на предходната 
година и е 7.5 млрд. лв. На 
годишна база през август 
ръстът е за над 1 млрд. 
лв. Изнесените стоки за 
Китай са се увеличили с 
254.8%, а тези за Сърбия 
- със 74.3%. Износът за 
Турция и Русия бележи 
ръст съответно с 64.9 и 
53.9%. Външнотърговско-
то салдо на България с 
трети страни за периода 
януари - август 2010 г. е 
отрицателно и възлиза на 
2.3 млрд. лв., а само за 
август то остава отрица-
телно.

произво дство  
и търговия
През август 2010 г. има 
ръст в строителството с 
1.6% спрямо юли. На го-
дишна база обаче спадът 
е с 11.6%. На годишна 
база промишленото про-
изводство расте с 3.7%. 
Най-голям ръст има в пре-

преносимостта на 
номерата остава проце-
дура, свързана предимно 
с борби между телеко-
мите

▶

Проучване
Консултантите 
на телекомите 
разчитат на 
брошури

Рекламната брошура се 
оказва едно от най-силни-
те оръжия на консултан-
тите на трите телеко-
муникационни оператора 
при работата с клиенти. 

Това показва проучва-
не на принципа „таен 
клиент”, осъществено 
от асоциация „Активни 
потребители”.

Според него служите-
лите на мобилните опе-
ратори рядко познават 
в детайли различните 
тарифни планове и услуги.

Паралелно с това те се 
опитват да отклонят 
вниманието на клиента 
към други продукти и про-
моции, към брошурата, 
сайта и т.н.

▶

▶

▶

▶

▶ Износ на България през 2009 и 2010 г. за периода януа-
ри - юли (в млн. лв.)

Източник: НСИ (предварителни данни)

Държава	 2009	 2010	 растеж	за	2010
	 	 	 към	2009	г.	в	%

Австрия 252.4 293.9 16.4
Белгия 712.5 681.5 -4.4
Великобритания 250.4 319.4 27.6
Германия 1386.9 1704.6 22.9
Гърция 1232.5 1373.3 11.4
Дания 35.4 56.6 59.9
Естония 3.5 10.7 205.7
Ирландия 8.8 9.8 11.4
Испания 337.5 371.0 9.9
Италия 1296.3 1724.9 33.1
Кипър 53.5 44.0 -17.8
Латвия 12.4 17.0 37.1
Литва 24.4 26.4 8.2
Люксембург 5.7 22.8 300.0
Малта 5.8 5.6 -3.4
Нидерландия 192.6 232.2 20.6
Полша 195.4 268.5 37.4
Португалия 38.9 33.7 -13.4
Румъния 1136.3 1332.4 17.3
Словакия 105.2 125.9 19.7
Словения 56.6 153.6 171.4
Унгария 140.8 205.2 45.7
Финландия 17.9 25.1 40.2
Франция 584.7 660.6 13.0
Чехия 98.0 149.3 52.3
Швеция 73.0 76.4 4.7
Неуточнени 8.3 7.2 -13.3
ЕС  8265.7 9931.6 20.2
ТРЕТИ СТРАНИ 4301.3 6393.2 48.6 

Общо	 12567.0	 16324.8	 29.9

работващата промишле-
ност, производството и 
разпределението на ток, 
топлоенергия и газ. Има 
обаче спад в производ-

ството на инвестиционни 
продукти - 12.6%.

За разлика от производ-
ството обаче оборотите 
в търговията на дребно 

на годишна база падат с 
4.3%. Намалението е най-
слабо при храните и най-
високо при компютърните 
технологии. 



Авиопревозвачът 
ще плаща по 0.25% 
от приходите си на 
easyGroup IP Licensing 

Нискотарифният авиопре-
возвач easyJet постигна 
споразумение с основате-
ля на компанията Стелиос 
Хаджийоану за използва-
нето на марката, съобщиха 
от easyJet. Компанията на 
Хаджийоану easyGroup IP 
Licensing обвиняваше ави-
опревозвача, че е нарушил 
лицензионното им споразу-
мение, като е увеличил дела 
на небилетните приходи до 
повече от 25% от общите 
продажби.

Край на споровете
От easyJet казаха, че е по-
дписано ново споразумение, 
което слага край на дъл-
гите спорове и дава право 
на превозвача да реализира 
приходи от спомагателни 
дейности. Компанията ще 

има право да използва мар-
ката easyJet за срок от 50 
години, но не по-малко от 
10 години. В замяна на това 
авиопревозвачът ще изпла-
ща на Хаджийоану коми-
сиона в размер на 0.25% 
от приходите на групата. 
През първите две години от 
договора Хаджийоану ще 
получи фиксирана сума съ-
ответно 3.9 млн. GBP и 4.95 
млн. GBP. В същото време 
Хаджийоану повече няма да 
бъде председател на easyJet, 
а компанията му easyGroup  
няма да има представители 
в борда на превозвача.

Промяна
“Начинът, по който изкарват 
пари нискотарифните пре-
возвачи, се промени през 
последните десет години, от-
както беше подписано първо-
то споразумение”, коментира 
Хаджийоану. По думите му 
поправката сега ще позволи 
на компанията да разширява 
бизнеса си.

КомПании и Пазари     15    
Вторник 12 октомври 2010  pari.bg

easyJet се споразумя с основателя 
на компанията за марката

Raiffeisen Bank International стартира дейността си

Американското седмич-
но новинарско издание 
Newsweek и новинарският 
сайт The Daily Beast обмис-
лят сливане. Това съобщи 
Wall Street Journal, позова-
вайки се на отлично осведо-
мени източници, близки до 
сделката. Според изданието, 
ако сделката стане факт, към 
досегашните задължения на 
съоснователката на сайта 
The Daily Beast Тина Браун 
ще се прибави и длъжност-
та редактор в Newsweek.

През август 91-годиш-
ният милиардер и собстве-
ник на Harman International 
Industries Сидни Харман 
купи Newsweek от The 
Washington Post за 1 USD. 
Цената беше символична, 
но с уговорката натрупа-
ният през 2009 г. дълг от 30 
млн. USD да бъде погасен. 
Проблемите на списани-
ето през миналата година 
дойдоха от резкия спад на 
рекламите и тиража.

П ъ р в и я т  б р о й  н а 
Newsweek излиза през 1933 
г. През 1961 г. списанието е 
купено от Washington Post 
Co. и се издава на шест ези-
ка, включително на руски.
Финансовото състояние на 
The Daily Beast също никак 
не е добро. По данни на 
компанията за анализиране 
на уебпазара Omniture сай-
тът www.thedailybeast.com, 
който публикува новини и 
коментари, се чете от 4.6 
млн. души на месец. Това 
се оказва крайно недоста-
тъчно в условията на криза 
и според WSJ в края на 2010 
г. загубите ще стигнат 10 
млн. USD.

Все пак от ръководството 
на сайта заявиха, че порта-
лът се развива в правилна 
посока и през следващите 
две години ще започне да 
носи печалба. От Newsweek 
отказват да коментират офи-
циално спекулациите около 
евентуална сделка.

Newsweek и сайтът 
The Daily Beast  
обмислят сливане 

Erste пренасочва инвестициите си в чужбина
Високият данък за 
банковата система в 
Унгария изяжда пе-
чалбите на трезорите

Една от най-големите банки 
в Унгария - Erste - заплаши 
да насочи инвестициите 
си към други страни, ако 
правителството не нама-
ли данъците за сектора. В 
интервю за Financial Times 
главният изпълнителен ди-
ректор Андреас Трайхел 
определи свръхоблагането 
на банките като “ненужна 
стъпка”.

По думите на Трайхел 
едва ли има ситуация, коя-
то да накара Erste Bank да 
напусне пазара в Унгария. 
Той обаче е категоричен, че 
банката има начин да пока-

же на правителството, че 
не може да прави каквото 
си иска със сектора. “Има и 
други страни, където да ин-
вестираме”, казва Трайхел.

радикално
Унгария не е единствената 
държава, където бяха въве-
дени допълнителни данъци 
за финансовите компании с 
цел да се подпомогнат бю-
джетните приходи. Такива 
мерки бяха предприети от 
Великобритания, Германия 
и Франция, а въведеният 
миналата година “извънре-
ден” данък върху банковите 
печалби в Гърция ще бъде 
запазен и през 2011 г.

Данъкът в Унгария обаче 
е най-радикален. От не-
го правителството очаква 
да събере 200 млрд. HUF, 
което представлява 0.7% 
от БВП, като плановете са 
той да се прилага през 2011 
и евентуално през 2012 г. 
Ставката в страната е че-
тири пъти по-висока като 
дял от БВП, отколкото в 
другите държави с такъв 
налог. 

Колко струва
По оценки на Citigroup на-

логът ще струва на Erste 44 
млн. EUR годишно, което 
е около 75% от чистата пе-
чалба на банката за 2009 
г. Най-големият трезор в 
Унгария OTP Bank пък оч-
аква да плати 35 млрд. HUF 
през първата година. Това 
заяви преди няколко месе-
ца главният изпълнителен 
директор Шандор Чани. 
Сумата представлява 18.5% 
от средната годишна печал-
ба на банката за последните 
пет години. 

Перспективни  
пазари
Андреас Трайхел подчер-
тава и отличните икономи-
чески резултати на съсед-
ните държави като Чехия 
и Словакия. По думите му 
Erste има желание да засили 
присъствието си в региона. 
“Една от страните, където 
бихме искали да засилим 
присъствието си, е Пол-
ша”, казва Трайхел. Според 
него много обещаваща е 
ситуацията и в Западните 
Балкани, където банката би 
могла да инвестира много 
повече. Той обаче се отнася 
предпазливо към възмож-
ностите в Русия.

Най-голямата компа-
ния в австрийската 
група беше вписана 
в търговския регис-
тър на Виена  

Н а й - г о л я м а т а  ко м -
пания в групата на ав-
стрийската Raiffeisen 
Zentralbank Osterreich 
(RZB) - Raiffeisen Bank 
International (RBI), офици-
ално стартира дейността 
си, след като сливането 
й със съществена част от 
бизнеса на групата бе-

ше вписано в търговския 
регистър на Виена. “С 
предприемането на тази 
стъпка оптимизирахме 
структурата на групата”, 
съобщиха от банката. 

Под един покрив
RBI обединява под един 
покрив всички пазари на 
Raiffeisen International и 
RZB - корпоративния биз-
нес в Австрия и широката 
мрежа от банкови и ли-
зингови дружества в Цен-
трална и Източна Европа 
заедно с корпоративния 

бизнес в Азия и световни-
те финансови центрове. 
За първите шест месеца на 
2010 г. печалбата на RBI 
възлиза на 579 млн. EUR, 
консолидираната й печал-
ба (след данъци и мино-
ритарни участия) е 472 
млн. EUR, а заделените 
провизии са на стойност 
608 млн. EUR, показват 
проформа данните на бан-
ката. Активите на RBI към 
края на юни са в размер на 
147.9 млрд. EUR, което е 
ръст от 1.3% спрямо края 
на 2009 г. 

за клиентите
Клиентите ще се възполз-
ват от възможността за 
достъп до многобройни 
продукти и услуги от един 
източник. 

От друга страна, тази 
стъпка улеснява достъ-
па на RBI до дълговите 
и капиталовите  пазари, 
пише в официалното съ-
общение. 

Клиентските сметки, ко-
ито преди това са били в 
RZB, преминават към RBI, 
като се запазва номера на 
сметката и IBAN.

Главният изпълнителен директор на Erste андреас Трайхел вижда като перс-
пективни пазари Чехия и Словакия, както и западните Балкани
▶

75
▶ процента от чистата 
печалба на Erste Bank за 
2009 г. ще отиде за допъл-
нителния данък за систе-
мата

нискотарифният авиопревозвач ще може да  
използва марката easyJet още 50 години
▶

Списание Newsweek се издава на шест езика▶
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Мерни единици:  1 bu. соя = 27.216 кг ; 1 bu. царевица = 25.4016 кг ; 1USd  = 1 U.S. cent
1bu. овес = 15.4224 кг; 1 lb. = 0.4536 кг ; 1 cwt = 50 кг.; 1 gal. = 3.785 л ;  1 MT = 1000 кг

Борси:   CBOT - Чикагска стокова борса; CME - Чикагска търговска борса; 
NYBOT - Нюйоркска стокова борса; ASE - Австралийска стокова борса 

Източник: Bloomberg

Вид	 Борса	 Единица	 Цена	 3м.
Мед LME USD/т 8104,5 8310
Калай LME USD/т 26025 26200
Олово LME USD/т 2199 2301
Цинк LME USD/т 2232 2323
Алуминий LME USD/т 2321 2416,5
Никел LME USD/т 23705 24418
Алуминиева сплав LME USD/т 2260 2250

Вид	 Борса	 Единица	 Купува	 Продава
Злато LME USD/тр.у. 1342 1342,25
Сребро LME USD/тр.у. 23,12 23,15
Платина LME USD/тр.у. 1678,3 1683,3
Паладий LME USD/тр.у. 586,5 588
Родий LME USD/тр.у. 2245 2245

▶ Цени на благородни метали

▶ Спот цени на цветни метали

Вид	 Борса	 Единица	 Октомври	 Ноември
Суров петрол NYMEX USD/б 82,87 82,9
Брент ICE USD/б 83,44 83,8
Газьол ICE USD/т 715,75 716,25
Природен газ NYMEX USD/MMBtu 3,62 4,02
Бензин 95 NYMEX USD/т 771 -
Нафта NYMEX USD/т 769 -

Вид	 Разновидност	 Борса	 Единица	 Октомври
Пшеница Soft Red CBT USD/т 266,48
Царевица Yellow CBT USD/т 207,84
Ечемик Feed ASX USD/т 233,27
Памук No.2 NYBOT USD/т 2366,62
Какао  NYBOT USD/т 2777,00
Кафе Arabica NYBOT USD/т 3950,62
Соя No.2 ICE USD/т 417,03
Захар White NYSE LIFFE USD/т 686,60

▶ Цени на петрол и петролни 
продукти

▶Фючърси на агрокултури

Валутният курс за митнически цели е курсът 
на БНБ определен в предпоследната сряда от 
месеца и публикуван този или на следващия ден, 
който се използва през следващия календарен 
месец, освен ако не бъде заменен от курса 
определен по чл. 91 от ППЗМ. Курсовете сa 
валидни до 24.00 часа на 31.10.2010. 

„Ти Би Ай Асет Мениджмънт” ЕАД - Цени при прехвърляне за дата 12.10.2010 г.

ПРЕХВЪРЛЯНЕ ОТ:

ПРЕХВЪРЛЯНЕ В:
Ти Би Ай  Евробонд

(Емисионна 
ст-ст)

Ти Би Ай Комфорт
(Емисионна 

ст-ст)

Ти Би Ай Хармония
(Емисионна 

ст-ст)

Ти Би Ай Динамик
(Емисионна

 ст-ст)
Ти Би Ай Евробонд  
Ти Би Ай Комфорт
Ти Би Ай Хармония
Ти Би Ай Динамик
Цените са в лева и са валидни за поръчки, подадени предишния работен ден. Разходите за емитиране на една акция 
или един дял са включени в горепосочените цени.
Цената на обратно изкупуване на една акция/един дял на съответния фонд, от който е прехвърлянето е равна на 
Нетната стойност на активите на една акция или на един дял на този фонд.

Валута	 Код	 За		 Стойност	
Currency	 Code	 For	 Rate	
Австралийски долар AUD 1 1,39086
Бразилски реал BRL 10 8,90025
Канадски долар CAD 1 1,54245
Швейцарски франк CHF 1 1,43695
Китайски ренминби юан CNY 10 2,33965
Чешка крона CZK 100 7,60284
Датска крона DKK 10 2,62746
Естонска крона EEK 10 1,25000
Британска лира GBP 1 2,37675
Хонконгски долар HKD 10 2,04917
Хърватска куна HRK 10 2,71832
Унгарски форинт HUF 1000 6,97564
Индонезийска рупия IDR 10000 1,76047
Исландска крона ISK 100 3,45102
Японска йена JPY 1000 6,74424
Южнокорейски вон KRW 100 1,76583
Литовски литаc LTL 1000 1,34159
Латвийски лат LVL 10 5,66448
Мексиканско песо MXN 1 2,76091
Малайзийски рингит MYR 10 1,26647
Норвежка крона NOK 10 4,92541
Новозеландски долар NZD 10 2,46668
Филипинско песо PHP 10 1,13211
Полска злота PLN 100 3,46128
Нова румънска лея RON 10 4,80997
Руска рубла RUB 10 4,63083
Шведска крона SEK 100 5,13983
Сингапурски долар SGD 10 2,05617
Словашка крона SKK 10 1,14617
Тайландски бат THB 100 4,92280
Нова турска лира TRY 10 1,01660
Щатски долар USD 1 1,59386
Южноафрикански ранд ZAR 10 2,10812

▶ Курсове за 
митнически  
оценки

Валута	 Код	 За		 Стойност	 Разлика
Currency	 Code	 For	 Rate	 Difference
ЕВРО	 EUR	 1	 1,96	 0
АВСТРАЛИйСКИ ДОЛАР AUD 1 1,38192 0,00960
БРАЗИЛСКИ РЕАЛ BRL 10 8,43103 0,07064
КАНАДСКИ ДОЛАР CAD 1 1,38711 0,00665
ШВЕйЦАРСКИ ФРАНК CHF 1 1,45827 0,00087
КИТАйСКИ РЕНМИНБИ ЮАН CNY 10 2,10481 -0,00850
ЧЕШКА КРОНА CZK 100 7,96932 -0,01692
ДАТСКА КРОНА DKK 10 2,62256 -0,00053
ЕСТОНСКА КРОНА EEK 10 1,25000 0,00000
БРИТАНСКА ЛИРА GBP 1 2,23626 0,00128
ХОНКОНГСКИ ДОЛАР HKD 10 1,80876 -0,00823
ХЪРВАТСКА КУНА HRK 10 2,67179 -0,00109
УНГАРСКИ ФОРИНТ HUF 1000 7,13728 0,03937
ИНДОНЕЗИйСКА РУПИЯ IDR 10000 1,57233 -0,00584
ИНДИйСКА РУПИЯ INR 100 3,15803 -0,01522
ИСЛАНДСКА КРОНА ISK   0,00000
ЯПОНСКА йЕНА JPY 100 1,71204 -0,00045
ЮжНОКОРЕйСКИ ВОН KRW 1000 1,25318 0,00422
ЛИТОВСКИ ЛИТАC LTL 10 5,66448 0,00000
ЛАТВИйСКИ ЛАТ LVL 1 2,75858 0,00039
МЕКСИКАНСКО ПЕСО MXN 10 1,13145 0,00958
МАЛАйЗИйСКИ РИНГИТ MYR 10 4,52498 -0,00031
НОРВЕжКА КРОНА NOK 10 2,40762 -0,00698
НОВОЗЕЛАНДСКИ ДОЛАР NZD 1 1,05589 0,00426
ФИЛИПИНСКО ПЕСО PHP 100 3,22718 -0,01481
ПОЛСКА ЗЛОТА PLN 10 4,93834 0,01987
НОВА РУМЪНСКА ЛЕЯ RON 10 4,58383 -0,00269
РУСКА РУБЛА RUB 100 4,70434 0,00203
ШВЕДСКА КРОНА SEK 10 2,10951 0,01030
СИНГАПУРСКИ ДОЛАР SGD 1 1,07481 0,00006
ТАйЛАНДСКИ БАТ THB 100 4,67265 -0,01658
НОВА ТУРСКА ЛИРА TRY 10 9,93816 0,05124
ЩАТСКИ ДОЛАР USD 1 1,40344 -0,00627
ЮжНОАФРИКАНСКИ РАНД ZAR 10 2,03692 -0,00059
ЗЛАТО (1 ТРОй УНЦИЯ) XAU 1 1891,86000 20,96000

▶ Kурсове на чуждестранни валути

Обменни курсове на чуждестранните валути към левa за 12.10 .2010 година. 
Тези курсове се основават на чл. 29, ал. 2 от Закона за БНБ и референтните курсове на ЕЦБ 
за съответния ден, и се прилагат за целите на статистическата и счетоводната отчетност.

8.10.2010	г.

158,33 157,56 156,79 156,40 154,47 154,47   
12,08 12,03 11,97 11,94 11,79 11,79   
84,95 84,54 84,13 83,72 82,48 82,48   
101,15 100,66 100,16 99,67 98,20 98,20   
765,01 761,30 757,58 753,87 742,73 742,73   
171,57 170,75 169,94 169,12 163,40 163,40   
78,74 78,36 77,98 77,60 75,71 75,71   
153,51 152,78 152,04 151,30 147,61 147,61   
304,58 303,13 301,68 300,23 290,08 290,08   
199,55 198,60 197,65 196,70 190,05 190,05   
236,43 235,30 234,18 233,05 225,17 225,17   
80,93 80,55 80,16 79,78 77,08 77,08   
240,69 239,55 238,40 237,25 229,23 229,23   

до	15.00	ч.	на	8.10.2010	г.

▶ Котировки на взаимните фондове
Фонд

Тип  Ем. ст/ст  ЦОИ     Доходност и Риск  
       От началото   Стандартно За последните  От началото Начало на публ. 
       на годината  отклонение 12 мес.  на публ. предл. предлагане
       (не се анюализира)    (анюализирана) 
 за поръчки за поръчки за поръчки след края преди края       
 над 20000 лв от 2000 до 20000 под 2000 лв  на 2-та год. на 2-та год.

Аврора Капитал АД
Аврора кепитъл - балансиран
Аврора кепитъл - global commodity fund
ДФ Аврора Кепитъл Югоизточна Европа
Актива Асет Мениджмънт АД 
Дф Актива Високодоходен
ДФ Актива Балансиран
Астра Асет Мениджмънт АД 

ДФ Астра Кеш
ДФ Астра Баланс
ДФ Астра Плюс
БенчМарк Асет Мениджмънт АД 
ДФ БенчМарк Фонд-1 Акции и Облигации
ИД БенчМарк Фонд-2 Акции
ДФ БенчМарк Фонд-3 Сектор Недвижими Имоти
ДФ БенчМарк Фонд-4 Енергетика
ДФ БенчМарк Фонд-5 ЦИЕ
БенчМарк Фонд-6 Паричен
Болкан Капитал Мениджмънт АД
ДФ БКМ Балансиран Капитал
ДФ Европа
ДФ Балкани
Варчев Мениджинг Къмпани ЕАД
ДФ Варчев високодоходен фонд
ДФ Варчев Балансиран фонд
ДСК Управление на активи АД 
ДФ ДСК Стандарт
ДФ ДСК Баланс
ДФ ДСК Растеж
ДФ ДСК Имоти
ДФ „ДСК Евро Актив”
Елана Фонд Мениджмънт АД 
ДФ Елана Балансиран Евро Фонд
ДФ Елана Балансиран Доларов Фонд
ИД Елана Високодоходен Фонд
ДФ Елана Фонд Паричен Пазар
ДФ Елана Долар Фонд
ДФ Еврофонд
Златен Лев Капитал АД 
ИД Златен лев 

ДФ Златен лев Индекс 30  
Капман Асет Мениджмънт АД 

ДФ Капман Фикс 
ИД Капман Капитал
ДФ Капман Макс
Карол Капитал Мениджмънт ЕАД 
ИД Адванс Инвест
ДФ Адванс Източна Европа
Адванс IPО Фонд 
КД Инвестмънтс ЕАД
ДФ КД Облигации България
ИД КД Пеликан
ДФ КД Акции България
КТБ Асет Мениджмънт АД 

КТБ Балансиран Фонд
КТБ Фонд Акции
ОББ Асет Мениджмънт АД
ДФ ОББ Платинум Облигации
ИД ОББ Балансиран Фонд
ДФ ОББ Премиум Акции
ДФ ОББ Патримониум Земя
Оверон Финанс АД
ДФ Оверон ПРЕСТО
ПФБК Асет Мениджмънт АД 

ДФ ПИБ-Авангард
ДФ ПИБ-Класик
ДФ ПИБ- Гарант
Райфайзен Асет Мениджмънт (България) ЕАД  
Райфайзен (България) Фонд Паричен Пазар
Райфайзен (България)  Фонд Облигации
Райфайзен (България)  Балансиран Фонд
Райфайзен (България) Фонд Акции
Райфайзен (България) Балансиран Доларов Фонд
Райфайзен (България) Фонд Защитена Инвестиция в Евро

Свободен период от 29.04.2010 до 8.05.2010
Лимитиран период” от 9.05.2010 до 7.08.2010

Сентинел Асет Мениджмънт АД
Договорен фонд Сентинел - Рапид
Договорен фонд Сентинел - Принсипал

Стандарт Асет Мениджмънт АД
ДФ Стандарт Инв. Балансиран Фонд
ДФ Стандарт Инв. Високодоходен Фонд
ДФ Стандарт Инв. Международен Фонд
ДФ Стандарт Инв. Консервативен Фонд
Статус Капитал АД  

Статус Нови Акции
Статус Финанси
ДФ Статус Глобал ETFs

Ти Би Ай Асет Мениджмънт ЕАД 
ИД Ти Би Ай Евробонд
ДФ Ти Би Ай Комфорт
ДФ Ти Би Ай Хармония
ДФ Ти Би Ай Динамик
ДФ Ти Би Ай Съкровище
ЦКБ Асетс Мениджмънт ЕАД 
ЦКБ Лидер
ЦКБ Актив
ЦКБ Гарант
Юг Маркет Фонд Мениджмънт АД 
ДФ Юг Маркет Максимум
ДФ Юг Маркет Оптимум

Източник: БАУД (www.baud.bg)  

балансиран 4.9184 4.9430  5.1151             4.9184  4.8200   -4.48% 15.04% -8.34% -22.94% 21.01.2008
фонд в акции 6.9187 6.9533  7.1954              6.9187  6.7803   -2.33% 13.89% -5.02% -12.68% 23.01.2008
високодоходен 10.1526 10.3049  10.5587             0.0000  0.0000   0.92% N/A N/A N/A 23.09.2009
             
фонд в акции 2.1388    2.1388    -14.18% 28.27% -20.47% -57.59% 12.11.2007
балансиран 2.5323    2.5323    -14.87% 24.88% -20.49% -51.19% 12.11.2007

паричен пазар 11.3262  11.3205  11.3035 11.3148 11.3148 11.3205 5.38% 0.11% 7.04% 6.37% 06.10.2008
балансиран 10.7989  10.7452  10.6377 10.6915  0.0000 0.33% 3.47% -0.83% 3.68% 06.10.2008
фонд в акции 9.9736  9.9240  9.7751 9.8248  0.0000 -3.47% 8.16% -5.92% -0.38% 06.10.2008
             
балансиран 13.5196    13.3857    -0.27% 5.39% -1.13% 6.22% 14.12.2005
фонд в акции 7.9011    7.8229    -6.61% 10.15% -13.20% -4.65% 01.03.2006
фонд в акции 4.7385    4.6916    -19.85% 11.55% -19.11% -16.15% 21.06.2006
фонд в акции 7.6141    7.3923    -6.67% 12.29% -3.94% -10.64% 05.02.2008
фонд в акции 11.3478    11.0173    7.36% 12.84% 8.17% 3.67% 05.02.2008
паричен пазар 12.0873    12.0873    6.55% 0.16% 8.68% 8.38% 03.06.2008
     до 2 г.  над 2 г.      
фонд в облигаци 81.8173    81.5309  81.8173  -1.34% 1.75% -4.09% -4.69% 20.11.2006
фонд в акции 48.0569    47.8166  48.0569  -7.40% 3.11% -13.53% -13.39% 20.11.2006
фонд в акции 63.9133    63.5937  63.9133  -7.29% 4.68% -6.49% -11.98% 03.10.2007
             
фонд в акции 96.7478    95.3074    -6.46% 3.31% -8.17% -1.09% 04.01.2007
балансиран 78.1058    76.9430    -6.40% 2.30% -7.84% -7.65% 25.06.2007
             
фонд в облигаци 1.31582    1.31320    5.27% 0.75% 6.76% 5.78% 01.12.2005
балансиран 1.07114    1.06474    -0.76% 4.22% -2.47% 1.36% 01.12.2005
фонд в акции 0.73830    0.72734    -5.55% 8.64% -10.17% -6.56% 01.03.2006
фонд в акции 0.74647    0.74201    1.70% 2.54% 3.09% -10.74% 07.03.2008
ниско рисков 1.05024    1.04709    2.38% 0.39% 3.58% 3.34% 07.05.2009

балансиран 100.3406    99.3422    -2.82% 6.50% -6.88% -0.03% 07.12.2005
балансиран 105.7514    104.6992    -4.11% 5.45% -8.50% 1.11% 06.03.2006
фонд в акции 84.7802    83.5180    -6.41% 9.45% -11.79% -1.82% 20.06.2005
паричен пазар 122.7447    122.7447    6.84% 0.53% 7.80% 7.19% 31.10.2007
ниско рисков 93.5840    93.2100    3.66% 2.55% -0.65% -2.47% 01.02.2008
ниско рисков 106.8142  106.7075  106.3874  106.7075  4.19% 0.79% 5.30% 5.19% 01.07.2009

балансиран 4.7055     4.6773     -4.31% 7.50% -8.66%*** 4.67% 08.07.1999
 до 100 000 лв от 100 001 до 1 000 000 лв.  над 1 000 000 лв.
фонд в акции 0.9063  0.9018   0.8995                              0.8951     -14.83% 13.46% -20.78%*** -7.65% 01.06.2009
             
ниско рисков 10.0200    0.0000    N/A N/A N/A N/A 01.06.2010
балансиран 17.2456     17.1254     -7.93% 7.55% -12.87% 9.49% 28.09.2004
фонд в акции 10.6492    10.5012     -12.74% 10.46% -19.39% 1.19% 05.01.2006
             
фонд в акции 1.2008     1.1831     -7.32% 11.69% -8.65% 1.88% 10.05.2004
фонд в акции 0.7556     0.7444    8.29% 17.41% 14.08% -7.09% 04.10.2006
фонд в акции 1.0014     0.9866    14.20% 10.26% 9.16% -0.47% 23.11.2007
 до 100 000 лв.  над 100 000 лв.          
фонд в облигаци 130.1706  129.9760  129.7166    2.99% 3.24% 4.44% 6.03% 04.05.2006
балансиран 14.1577  14.1577  14.0175    -5.92% 8.22% -8.66% 1.82% 17.12.2004
фонд в акции 0.7309  0.7238  0.7166    -2.45% 15.33% -9.16% -7.23% 04.05.2006
             
балансиран 791.2476    785.3280    1.46% 5.77% 4.35% -8.69% 09.05.2008
фонд в акции 708.8528    703.5497    -0.02% 7.08% 3.72% -12.08% 09.05.2008
              
фонд в облигаци 11.3771    11.3771    4.67% 1.31% 5.79% 2.78% 30.01.2006
балансиран 119.2064    119.2064    -0.68% 5.41% -2.94% 2.05% 30.01.2005
фонд в акции 6.6998    6.6998    -4.88% 10.66% -10.26% -8.17% 30.01.2006
фонд в акции 10.1268    10.1268    0.57% 2.30% 1.08% 0.75% 30.01.2009

фонд в акции 8.3348    0.0000    N/A N/A N/A N/A 25.06.2009
 за поръчки до 100 000 лв  за поръчки над 100 000 лв          
фонд в акции 0.5093  0.5068  0.5043    -3.25% 7.28% -7.05% -20.95% 19.11.2007
балансиран 0.7386  0.7360  0.7334    -1.06% 3.30% -2.22% -10.06% 19.11.2007
ниско рисков 0.9987  0.9972  0.9957    3.56% 1.08% 4.49% -0.10% 19.11.2007
 до 50 000 лв / 40000 USD  над 50 000 лв / 40000 USD          
консервативен 1.2684  1.2665  1.2646     4.72% 0.25% 6.36% 5.30% 16.03.2006
консервативен 1.2897  1.2858  1.2819     5.22% 0.93% 7.20% 5.65% 16.03.2006
балансиран 0.8660  0.8625  0.8591     -0.40% 3.30% -2.26% -3.10% 16.03.2006
фонд в акции 0.6323  0.6292  0.6261     -6.29% 5.91% -9.71% -9.63% 16.03.2006
балансиран 0.7186  0.7157  0.7128     -5.85% 4.02% -7.45% -11.79% 11.02.2008
консервативен             19.01.2010
 0.0000  0.0000  0.0000    N/A N/A N/A N/A 
 1.0351  1.0351  0.9833    N/A N/A N/A N/A 
           
паричен пазар 1.1815    1.1815    3.12% 0.12% 4.12% 3.70% 15.11.2005
балансиран 1.0247    до 90 дни  над 90 дни  1.03% 3.43% 2.02% 0.29% 12.09.2005
     1.0094  1.0196      

балансиран 7.6138    7.6138    -7.31% 10.22% -7.37% -5.73% 01.03.2006
фонд в акции 6.6246    6.6246    -5.51% 9.89% -8.48% -8.57% 01.03.2006
фонд в акции 2.9625    2.9625    5.63% 15.71% 6.31% -29.22% 05.04.2007
консервативен 10.5261    10.5261    0.93% 1.78% 1.79% 2.84% 12.12.2008
 клас А за поръчки клас А за поръчки клас А за поръчки клас  В Клас А          Клас В при изпълнена      Клас В при прекратена
 до 20000 лв над 20000 до 300000 над 300000    инв. схема инв. схема
фонд в акции 0.7801                                 0.7763                          0.7744                                0.7686             0.7686 0.7724   0.7532 5.93% 12.25% -0.36% -5.82% 22.05.2006
фонд в акции 0.4305                                0.4283                         0.7744                                               0.4241               0.4241 0.4262   0.4156 3.19% 15.81% -3.57% -22.03% 02.05.2007
  за поръчки до 250 000 евро    за поръчки над 250 000 евро  Цена        
фонд в акции 106.7341  105.4229                                                                                                           104.6362    N/A N/A N/A N/A 03.05.2010
             
фонд в облигаци 322.0578    321.0930    3.04% 0.40% 4.23% 7.06% 17.11.2003
ниско рисков 13.5351    13.2684    2.81% 2.52% 3.25% 6.19% 27.12.2005
балансиран 12.3423    11.9793    0.57% 5.28% -0.67% 4.06% 27.12.2005
фонд в акции 8.7118    8.4556    -0.95% 11.23% -4.62% -3.09% 07.09.2005
балансиран 21.0084    21.0084    3.59% 4.12% 4.08% 1.65% 08.10.2007
             
фонд в акции 6.6328    6.5996    -1.99% 5.20% -6.61% -11.51% 01.06.2007
балансиран 8.0054    7.9654    -1.69% 5.13% -5.18% -6.41% 01.06.2007
консервативен 11.7435    11.7142    8.00% 2.95% 9.93% 5.24% 04.09.2007
             
фонд в акции 1.1732    1.1497    -4.10% 5.08% -5.74% 4.01% 18.09.2006
балансиран 1.0368    1.0264    -1.58% 3.45% -1.04% 1.56% 10.06.2008

Договорен фонд

Стойност	за	един	дял	11.10.2010	г Доходност

Емисионна 
стойност

Цена на обр. изк. От началото на 
годината За последните 12 

месеца
до 90 дни над 90 дни (Не се анюализира)

Сентинел	-	Принсипал 1.0249	лв. 1.0096		лв. 1.0198		лв.	 1,04	% 	1,98	%

Сентинел	-	Рапид 1,1820	лв. 1,1820	лв. 3,17	% 4,16	%

За ДФ „Сентинел – Принсипал” разходите по емитирането в размер на 0,5 % и по обратното изкупуване в размер на  
1 % от НСА на един дял са включени в емисионната стойност, респективно в цената на обратно изкупуване за дялове, 
държани по-малко от 90 дни. За ДФ „Сентинел – Рапид” емисионната стойност и цената на обратно изкупуване са 
равни на НСА на един дял.

Цените	са	валидни	за	поръчки,	подадени	на	8	октомври	2010	г.

www.sentinel-am.bg
тел. 02/ 980 14 26

ВАЛУТА	 Код	 Купува	 Продава		 Hай-висока	 Hай-ниска
Currency	 Code	 Buy	 Sell	 High	 Low
ЩАТСКИ ДОЛАР USD 1,39 1,39 1,4 1,39
БРИТАНСКА ЛИРА GBP 0,87 0,87 0,88 0,87
ЯПОНСКА йЕНА JPY 114,17 114,19 115,28 113,98
ШВЕйЦАРСКИ ФРАНК CHF 1,34 1,34 1,35 1,34
НОРВЕжКА КРОНА NOK 8,12 8,13 8,13 8,09
ШВЕДСКА КРОНА SEK 9,27 9,27 9,32 9,25
КАНАДСКИ ДОЛАР CAD 1,41 1,41 1,42 1,41
АВСТРАЛИйСКИ ДОЛАР AUD 1,41 1,42 1,42 1,41
УНГАРСКИ ФОРИНТ HUF 273,98 274,18 275,89 273,56
ЧЕШКА КРОНА CZK 24,52 24,55 24,56 24,43
РУСКА РУБЛА RUB 41,6 41,66 41,8 41,56
ПОЛСКА ЗЛОТА PLN 3,96 3,96 3,98 3,96

▶ Валути спрямо евро 

Най-високият курс е най-високият курс купува, най-ниският - най-ниският курс продава. 
 Данни от 17.00 ч българско време на 12.10.2010 г.

N/A 13.5151  12.3242   8.6990 
322.7009 N/A 12.2818 8.6691 
324.3088 13.4018 N/A 8.6264 
324.3088 13.4018 12.2213 N/A 
 

Piraeus	Funds Цени за дата 8.10.2009

	 Тип Валута Емисионна 
стойност

Цена на  обр. 
изкупуване

АКЦИИ НА МЕСТНИ КОМПАНИИ Високодоходен EUR 7.0916 6.8329

АКЦИИ НА ДИНАМИЧНО РАЗВИВАЩИ 
СЕ МЕСТНИ КОМПАНИИ Високодоходен EUR 0.6110 0.5887

МЕСТЕН БАЛАНСИРАН ФОНД Балансиран EUR 2.5429 2.4928

УНИВЕРСАЛЕН ФОНД - “РАСТЕж”  
– Фонд от фондове Високодоходен EUR 9.3007 8.9395

УНИВЕРСАЛЕН БАЛАНСИРАН ФОНД 
– Фонд от фондове Балансиран EUR 10.0249 9.7307

УНИВЕРСАЛЕН КОНСЕРВАТИВЕН 
ФОНД – Фонд от фондове Консервативен EUR 10.3663 10.1621

Местните фондове на Пиреос Асет Мениджмънт инвестират във фин. инструменти търгувани 
на гръцкия капиталов пазар.Фондовете от типа “Фонд от фондове” са с инвестиционна насоче-
ност изцяло към международните капиталови пазари. С Условията за дистрибуция можете да 
се запознаете, в клоновете на Банка Пиреос България АД, на адрес:www.piraeusbank.bg или на  
24 - часовия телефон за клиенти 0 700 12 002 (на цената на един градски разговор за цялата стра-
на).

Взаимен	фонд
Нетна	стойност	
на	активите	на	

дял	(НСАД)

Емисионна	
стойност		

(цена	при	покупка)

Цена	при	
обратно	

изкупуване
Цени	за	1	дял	за	11/10/2010

ОТП Централно-европейски фонд в акции € 1.229358 €1.253945 €1.223211
ОТП Международен фонд в акции - Ю Би Ес 
Фонд на фондовете € 0.888949 €0.906728 €0.884504

ОТП - Ди Ви Ес Фонд на Фондовете в акции 
от развиващи се пазари € 0.853743 €0.870818 €0.849474

Цените са валидни за поръчки, подадени на 6/10/2010 г.  Включените в цените разходи са както 
следва: при придобиване - 2.00% от НСАД, но не по-малко от 10 евро (левовата им равностойност) 
по една поръчка; при обратно изкипиване - 0.50% от НСАД. 

Цени	за	1	дял	за	11/10/2010
ДСК Фонд Паричен Пазар 1.142265 лв. 1.142265 лв. 1.142265 лв.
Цените са валидни за поръчки подадени на 11/10/2010 г. Няма разходи при емитиране и обратно 
изкупуване на дялове на фонда. Информация може да се получи от Call Center на “Банка ДСК” ЕАД на 
тел. 0700 10 375 на цената на един градски разговор и на интернет страниците www.dskbank.bg и 
www.otpbank.hu 



пазари    17    
Вторник 12 октомври 2010  pari.bg

Цената на 
златото 
отбеляза по-

вишение и по време 
на вчерашната сесия 
в Ню Йорк достиг-
на 1349 USD/тр.у. 
Поевтиняването на 
долара спрямо еврото 
беше основната при-
чина за вчерашния 
ръст

По време 
на борсо-
вата сесия 

в понеделник    из-
мерителят добави 
264 пункта към 
стойността си. Сред 
причините за ръста 
са липсата на кон-
кретни решение за 
справянето с „ва-
лутната война”

индекс на деня

1.15
▶ процента се повиши хон-
конгският индекс Hang Seng 
и достигна 23 207.31 пункта

Стока на деня

7
▶ процента спечели цареви-
цата на борсата в Чикаго  и 
достигна 222.5 USD/т

ОПЕК запазват производствените квоти без промяна
От ОПЕК почти сигурно 
ще запазят досегашните 
производствени квоти на 
страните членки в картела. 
Очаква се решението да бъ-
де взето  на 14 октомври във 
Виена. Според анализатори-
те причините са сегашното 
потребление на петрол в 
глобален мащаб и някои 
изказвания на някои висши 
държавници от страните 
членки в съюза.
Според петролния минис-
тър на Обединените арабски 
емирства (ОАЕ) Мохамед ал 
Хамли в момента  търсе-
нето на гориво все още 
е  слабо, а има значително 
предлагане. Доказателство 
за неговите думи са по-
следните данни за дневното 
потребление на гориво в 
САЩ. От седмичния доклад 
на американското минис-
терство на енергетиката 
става ясно, че дневното 
потребление на гориво в 
страната през миналата 
седмица е паднало с 6.4% 
до 18.5 млн. барела, което е 
най-резкият седмичен спад 
от 2004 г. насам. Според 
анализаторите на Bloomberg 
спадът ще продължи и през 
тази седмица.
Международната енергий-
на агенция (МАЕ) излезе 

със свой доклад, в който 
се посочва, че търсенето 
на петрол през следваща-
та година ще бъде твърде 
неравномерно и трудно 
предвидимо. Техните 
изчисления показват, че 
докато в Китай търсенето 
ще скочи най-малко с 4.3%, 
в петте най-големи държави 
в Европа ще се наблюдава 
средно понижение от 0.8%. 
Тези изчисления се правят 
на база ръст на брутния въ-
трешен продукт. При Китай 
се очаква този показател да 

скочи с 8.9% през 2011 г., 
докато в Германия той ще 
бъде около 2%. Според пе-
тролния министър на Катар 
Абдул ал Атиях сегашната 
цена на петрола е доста 
спекулативна и се поддържа 
висока единствено поради 
нежеланието на инвестито-
рите да залагат на по-риско-
ви активи. Все пак той е на 
мнение, че сегашната цена 
удовлетворява и производи-
телите, и потребителите на 
гориво.

Последната промяна на 
квотите беше направена 
през март 2009 г. Тогава 
квотата на 11-те членки на 
картела (изключва се Ирак) 
беше вдигната с 5% до 24.8 
млн. барела дневно. Скокът 
със 78% на цената през 2009 
г. принуди страните членки 
да превишат неофициално 
тези количества с повече от 
1.9 млн. барела дневно.
На последната борсова 
сесия в Ню Йорк цената на 
суровия петрол с доставка 
през ноември падна с 0.44% 
до 82.3 USD/т. При сорта 
Брент за същия период 
също се наблюдаваше 
поевтиняване от 0.45% и 
суровината се търгуваше за 
83.65 USD/б.

На последната 
борсова сесия 

в Ню Йорк цената 
на суровия петрол 
с доставка през 
ноември падна с 
0.44% до 82.3 USD/т

Георги Георгиев 
georgi.georgiev@pari.bg

▶ Слабото търсене и добрата цена ще принудят лидерите на ОпЕК да запазят 
квотите без промяна

Dow Jones премина  
границата от 11 000 пункта

Дневното 
повишение 

на Dow Jones беше 
0.01% и  стигна  
11 007.91 пункта

Георги Георгиев 
georgi.georgiev@pari.bg

▶ Моментните нива дават възможност на портфолио 
мениджърите да допълват позициите си в акции 

Снимки BloomBerg

Първия ден на борсо-
вата седмица в САЩ 
донесе леки повишения 
на водещите индекси 
заради очакванията, че 
през следващия месец 
Федералният резерв ще 
продължи да налива лик-
видност в икономиката 
чрез покупки на държав-
ни ценни книжа.

Два часа след открива-
нето на щатската сесия 
индустриалният индекс 
Dow Jones продължава-
ше да се движи над 11 
хил. пункта, докъдето се 
изкачи в петък. Дневното 
повишение на индекса 
беше едва 0.01%, като 
стигна 11 007.91 пункта. 
Най-добре представили-
те се акции бяха тези на 
високотехнологичните 
компании. IBM и CISCO 
SYSTEM добавиха съ-
ответно 0.6 и 0.53% към 
стойността си до 139.7 
и 22.6 USD за акция. 
Широкият S&P 500 
също напредна с 0.3% до 
1168.10 пункта, като и 

Японската йена с 
15-годишен редорд 
спрямо долара 
Първата валутна сесия 
за новата седмица пре-
мина предимно в спокой-
но темпо и разликата от 
отварянето на азиатската 
търговия до стартирането 
на щатската сесия беше 
минимална. Еврото пос-
къпна спрямо долара едва 
с 0.05% и се котираше за 
1.3932 EUR/USD.
При така създалата се об-
становка най-печеливша 
се оказа японската йена, 
която малко след старта на 
седмичната търговия ре-
гистрира нов 15-годишен 
рекорд спрямо щатския 
долар - 81.37 USD/JPY.
Темата за бурните 
движения на валутния 
пазар през последните 
месеци беше в основата 
на проведената през уи-
кенда среща на лидерите 
на водещите световни 
икономики. Въпреки 
обсъжданията обаче не 
се стигна до конкретни 
мерки, които да бъдат 
предприети. Вместо това 
бяха изказани коментари, 
че поддържането на ниски 

Георги иванов, 
"Бенчмарк Финанс"

Еврото 
поскъпна 

спрямо долара 
едва с 0.05% и се 
котираше за 1.3932 
EUR/USD

лихви в САЩ и други 
държави благоприятства 
вливането на капитали в 
развиващите се страни. 
С това се постига един-
ствено увеличаване на 
инфлацията, а тя на свой 
ред създава рискове пред 
местните икономики в по-
дългосрочен план. 
Именно липсата на 
конкретни изказвания във 
връзка с волатилността 
на валутния пазар беше 
причината за доброто 
представяне на йената, ко-
ято въпреки интервенци-
ята на централната банка 
в средата на септември 
продължава да поскъпва 
спрямо щатския долар.  

там водещите акции бяха 
тези на компаниите от 
компютърния сектор. 

Водещите акции бяха 
тези на Xerox Corp., 
които спечелиха 1.37% 
и тези на Apple Inc. от-
четоха ръст от 0.68% до 
296.18 USD на акция.
Високотехнологичният 
Nasdaq Composite също 
следваше стриктно поло-

жителната посока. Там 
сред печелившите бяха 
акциите на Google Inc., 
които спечелиха 1.03% 
до 541.89 USD, и тези на 
Adobe с повишение от 
1% до 27.25 USD. 

Облигационните 
пазари в страната са 
затворени днес заради 
честването на Деня на 
Колумб.

542
▶ USD стигна цената за 
една акция на google Inc. на 
последната сесия

Царевицата  
добави 
нови 15 

USD към стойността 
си на последната 
борсова  
сесия. С поредната 
си печеливша  
сесия тя  
достигна  
двегодишен  
ценови рекорд

Злато
USD/тр.у.
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Китай е на път да се раз-
дели с репутацията си на 
„фабриката на света”. Това 
показват последните два 
доклада за страната съот-
ветно на Международния 
валутен фонд (МВФ) и 
консултантската компания 
McKinsey&Company. Спо-
ред изследванията Китай все 
по-ясно осъзнава неустой-
чивостта на сегашния ико-
номически модел, основан 
на износа, и започва да се 
преориентира към ръст, зад-
вижван от вътрешното по-
требление. За това най-ясно 
свидетелства сравнителната 
стабилност на страната по 
време на кризата спрямо ос-
таналия свят, обясняват ана-
лизаторите. За трите години 
от 2007 г. насам азиатският 
дракон успя да задържи ни-
вото си на растежа над 9% 
(13%, 9% и 9.1% от 2007 до 
2009 г.). Предвид сриналото 
се потребление в традицион-
ните износни дестинации на 
Китай (ЕС и САЩ) това не 
би било възможно без силен 
вътрешен пазар, обобщават 
специалистите.

Преориентиране
Резултатите в доклада на 
McKinsey са получени чрез 
нов модел за измерване на 
местно произведения из-
нос - Domestic value added 
export (DVAE). Те измерват 
DVAE, като от общия износ 
извадят вноса на стоки, кои-
то се използват в производ-
ството и по-късно отново се 
изнасят (виж графиката). 

Изчисленията показват, че 
от 2002 до 2008 г. вносните 
стоки възлизат на около 
40% - 55% от общия износ. 
Т.е. около половината от ки-
тайския износ е произведен 
напълно в страната. DVAE 
делът от общия износ на 
страната пък се е покачил 
през изминалите години, 
което показва, че Китай 
вече не просто „сглобява” 
чужди производствени час-
ти, а в крайните продукти 
участват все повече собст-
вени изделия. Изводът на 
McKinsey, че компаниите, 
които сега са навлезли в 
Китай единствено заради 
изгодните производствени 
условия, са на път да се 
преориентират към други 
азиатски региони. 

Китайската икономика ще 
продължава все повече да се 
фокусира върху дейности, 
свързани с повече добавена 
стойност, смятат консул-
тантите. 

Според DVAE модела ис-
тинският принос на китай-
ския износ към ръста на БВП 
през периода 2002-2008 г. е 
бил между 19 и 33%. С дру-
ги думи, износът все още е 
важен двигател за китайска-
та икономика, но не и най-

важният. Напротив, за да не 
изостанат, чуждестранните 
компании в страната трябва 
колкото се може по-бързо 
да изработят стратегии за 
задоволяване на вътрешно-
то търсене и изработване 
на продукти специално за 
местния пазар, препоръчват 
анализаторите. 

Различен ръст
Подобни са резултатите и в 
последния доклад на МВФ 
за страната. Финансовата 
институция предвижда ико-
номически ръст от 10.5% 
през 2010 г. и 9.6% през 
2011 г. Интересното е, че 
двигателят на този ръст 
няма да е износът, а ще е 
именно вътрешното потреб-
ление. За сравнение очаква-
нията на МВФ за световния 
растеж през 2010 г. възлизат 
на 4.8%, а през 2011 г. - 
4.2%. Две трети от ръста 
на китайската икономика 
ще се дължат на местно 
търсене, а останалата една 
трета - на правителствените 
разходи. Което означава, че 
приносът на износа ще е 
около нулата, се казва още 
в доклада. 

Според МВФ печелив-
шите от ръста на Китай са 
износителите на потреби-
телски стоки - Австралия 
и Индонезия, и тези на ка-
питалови стоки - Япония и 
Германия. Последните дан-
ни на Световната търговска 
организация за Китай по-
казват, че през 2008 г. номер 
едно износители за страната 
са Япония (13.3% от общия 
експорт) и държавите от ЕС 
(11.7%), следвани от Южна 
Корея (9.9%), Тайван (9.1%) 
и самия Китай (8.2%). Най-
императивната промяна в 
момента е осигуряването 
на гладък преход от ръст, 
стимулиран от износа, към 
такъв, подхранван от въ-
трешното потребление, об-
общава МВФ. Именно това 
се очаква да бъде и най-
обсъжданата тема в новия 
5-годишен държавен план 
(2011-2015) на Пекин. 

Мотивите за прехода от из-
нос към потребление китай-
ските представители обясня-
ват с нарастващата вълна от 
протекционизъм, отслабва-
щото потребителско търсене 
в западните страни, както 
и засилващият се натиск за 
коригиране стойността на 
юана нагоре.

Китай продължава да е ос-
новният двигател на глобал-
ния растеж. Именно заради 
невижданите ръстове, които 
страната отчита дори и по 
време на кризата, много 
анализатори се опасяваха, 
че китайската икономика 
прегрява. Дали обаче това е 
така, тепърва ще видим.

Марина Узунова

Чуждите компании в страната трябва по-бързо да 
изработят стратегии за задоволяване на вътрешно-
то търсене в Китай снимка bloomberg

▶

БВП
Традиционните 
модели 
изкривяват 
данните

Екипът на mcKinsey 
разработва нов начин 
за измерване обема на 
износа. Традиционни-
те модели, които обаче 
мерят ръста на брутния 
продукт, изкривяват 
данните, смятат от 
mcKinsey Традиционни-
те методи за мерене на 
БВП са два. При първия 
се взима растежът на 
общия износ като дял 
от БВП. По този начин 
например се стига до 
цифра от 40% през 1990 
г. до 60% през 2000 г. Този 
метод обаче не може да 
обясни защо, ако китай 
е останал същият силен 

▶

износител, кризата не го 
засегна в същата степен 
както другите държа-
ви. според икономисти 
отговорът е именно 
в растящата роля на 
вътрешното потреб-
ление. Вторият метод 
изчислява нетния износ 
(износ минус внос) като 
процент от БВП. Така се 
получава резултат от 
едва 10% и 20% на фона на 
10-процентния ръст на 
китайската икономика 
през последните години. 

За да измери истинския 
обем на износа спрямо 
БВП, екипът на mcKinsey 
разработва модела „износ 
с местна добавена стой-
ност” (DVAe), който се 
получава, като от износа 
се извади вносът, използ-
ван във вътрешното про-
изводство. Т.е. стоките 
за износ са с изцяло местен 
произход.

▶

▶ Ръст на БВП на годишна база

Източник: CIA Factbook, National Bureau of Statistics of China

2007  13%

2008 9%

2009 9.1%

Q1, 2010 11.9%

Q2, 2010 11.1%

Китай е на път да стане  
и вносител номер едно
Икономиката на азиатския дракон все повече започва да се 
задвижва от вътрешното потребление и не толкова от износа
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Всяка трета фирма в световен мащаб търси служители 

 Въпреки че фирмите са склонни да наемат нови служители през 2011 г., по-голяма-
та част от тях все още търсят начини да намалят текущите си разходи
▶

Проучване сред 10 
хил. международни 
компании оборва 
страховете  
от нов ръст на 
безработицата
Фирмите в цял свят вече 
търсят нови служители.  
Това е основният извод 
от провежданото на всеки 
две години проучване на 
„Регус” сред над 10 хил. 
фирми от цял свят. Над 
една трета от компаниите,  
или 36%, са посочили, че 
планират да наемат нови 
служители. Раздвижването 
на пазара на труда е един 
от първите признаци за 
устойчив растеж и въз-
становяване на световната 
икономика, се казва още в 
доклада. 

Раздвижване
Фактът, че компаниите на-
емат допълнителен пер-
сонал, се счита за важен 
индикатор, че организа-
циите се насочват към ин-
вестиране в растеж чрез 
човешки капитал. Над ед-
на трета от участвалите 
фирми възнамеряват да 
увеличат служителите си. 
Българските фирми се 
представят под средните 
цифри в световен мащаб, 
като по-малко от една тре-
та - 29%, са посочили, че 
ще наемат нови служители 
през 2011 г. Тези резултати 
са особено значими след 
последните наблюдения на 
Международния валутен 
фонд и Международна-
та организация на труда, 
според които световната 
безработица е достигнала 

рекорден размер за послед-
ните три години - 210 млн. 
души. Ако тенденцията 
продължи, това може да 
доведе до проблеми в на-
ционалните икономики. 

„Намерението за увелича-
ване на служителите е ясен 
индикатор за желанието на 
фирмите да се възползват 
от възможностите, които 
възстановяващите се пазари 
могат да им предложат”, ко-
ментира, вицепрезидентът 
на „Регус” за Централна и 
Източна Европа Гари Гюрт-
лер. По думите му това са 
много добри новини за Бъл-
гария на фона на скока на 
безработицата от 7% през 
2009 г. до 10% за 2010 г.

Лек оптимизъм
Въпреки тези оптимистич-
ни послания данните на  

Корпоративни съобщения и обяви на държавни институции

ТЕРИТОРИАЛНА ДИРЕКЦИЯ НА НАЦИОНАЛНА АГЕНЦИЯ  
ЗА ПРИХОДИТЕ- ВАРНА

СЪОБЩЕНИЕ ЗА ПРОДАЖБА ЧРЕЗ ТЪРГ С ТАЙНО НАДДАВАНЕ 
№ 1143/2005/000045/29.09.2010

Подписаният ЙОРДАН ЙОРДАНОВ, публичен изпълнител при Територи-
ална дирекция гр. Варна Офис гр. Разград, съобщавам, че по изпълнително 
дело № 1143/2005 по описа на същата дирекция ще се проведе търг с тайно 
наддаване, по реда на чл. 251 - чл. 254 от ДОПК, в сградата на ТД - гр. Варна 
Офис гр. Разград, гр. Разград, пл. “Независимост” № 1, на 26.10.2010г., от 
11.00 ч. на следнят недвижим имот : Втори етаж от административна 
сграда, със застроена площ от 154.03/сто петдесет и четири цяло и нула 
три/кв.м., находящ се в град Разград, ул. “Грънчарска” № 22, при първона-
чална цена 79 200 /седемдесет и девет хиляди и двеста/ лева. 

Огледът на вещите ще се извършва всеки присъствен ден от 
18.10.2010г. до 22.10.2010г., от 09.00 ч. до 12.30 ч., на адрес: гр. Разград, ул. 
“Грънчарска” № 22.

Предложенията за участие в търга се подават в сградата на Територи-
ална дирекция гр. Варна, Офис - гр. Разград, пл. “Независимост” № 1 всеки 
присъствен ден от от 18.10.2010г. до 22.10.2010 г., от 09.00 ч. до 12.30 ч.

Разглеждането на предложенията ще се извърши на 26.10.2010г. от 
11.00ч., в сградата на Териториална дирекция гр. Варна Офис гр. Разград, 
пл. “Независимост” № 1.

Депозитът за участие в търга, в размер на 20 на сто от обявената 
начална продажна цена, се внася по банков път до 22.10.2010г., в “СИБАНК”, 
IBAN: BG 83 BUIB 78983300365003, BIC: BUIB BGSF.

Условията и правилата за провеждане на търга, както и списък на 
вещите с тяхното описание и продажна цена са на разположение в 
сградата на ТД, гр. Варна Офис гр. Разград и на страницата на НАП в 
ИНТЕРНЕТ на адрес: www.nap.bg  

За контакти: телефон 084 617 116

„Пи Ар Си” АДСИЦ, гр. София (Дружеството), на основание §2 от ПЗР на 
ЗДСИЦ във връзка с чл.92а от ЗППЦК, уведомява инвеститорите относно на-
чалото, реда и условията за извършване на първично публично предлагане 
на 146 250 (сто четиридесет и шест хиляди двеста и петдесет) броя обикнове-
ни, поименни, безналични, свободно прехвърляеми акции с право на глас, 
с номинална стойност 10 (десет) лева всяка една и емисионна стойност 10 
(десет) лева всяка една, при общ размер на предлаганата емисия 1 462 500 
(един милион четиристотин шестдесет и две хиляди и петстотин) лева, в 
резултата на увеличение на капитала на Дружеството, на основание чл.21, 
ал.4 от Устава във връзка с чл.196 от Търговския закон и съгласно Решения 
на Съвета на директорите от 11.05.2010 г. и от 14.07.2010 г. за увеличение на 
капитала на Дружеството от 11 700 000 (единадесет милиона и седемстотин 
хиляди) лева на 13 162 500 (тринадесет милиона сто шестдесет и две хиляди 
и петстотин) лева и съгласно проспект, потвърден от КФН с Решение № 641-
Е/01.10.2010 г. На основание чл.112б, ал.2 от ЗППЦК право да участват в уве-
личението на капитала имат лицата, придобили акции най-късно 7 (седем) 
дни след датата на обнародване на съобщението за публичното предлагане 
в „Държавен вестник”. Срещу всяка една акция от капитала на Дружеството, 
съществуваща към 7 (седмия) ден след датата на обнародване в „Държавен 
вестник” на съобщението за публичното предлагане, Дружеството издава 
едно право по смисъла на §1, т.3 от ДР на ЗППЦК или общо срещу 1 170 000 
(един милион сто и седемдесет хиляди) акции от капитала на Дружеството 
се издават 1 170 000 (един милион сто и седемдесет хиляди) права, като все-
ки осем права дават право да се запише по 1 (една) акция от увеличението 
на капитала. Всички желаещи да запишат акции от новата емисия на Дру-
жеството следва първо да придобият права на борсата в срока за тяхното 
прехвърляне чрез инвестиционен посредник. „Българо-американска кре-
дитна банка” АД, гр. София, ул. „Кракра” № 16 е инвестиционният посред-
ник, упълномощен от „Пи Ар Си” АДСИЦ, да предложи емисията права за 
публично търгуване на борсата. Началната дата, от която упълномощеният 
инвестиционен посредник предлага за продажба цялата емисия права, е 
първият работен ден, следващ изтичането на 7 (седем) дни от по – късната 
от следните две дати: датата на обнародване на това съобщение в „Държа-
вен вестник” или датата на публикацията му във в. „Пари” Началната дата 
за продажба на правата съвпада с начална датата за записване на акции. 
Крайният срок за прехвърляне на правата е първият работен ден, следващ 
изтичането на 14 (четиринадесет) дни, считано от началната дата за прех-
върляне на правата. Прехвърлянето на правата се извършва на неофициа-
лен пазар на “БФБ – София” АД по реда на Правилника на “БФБ-София” АД. 
Крайният срок за записване на акции от притежателите на права е първият 
работен ден, следващ изтичането на 15 (петнадесет) работни дни след из-
тичане на срока за прехвърляне на правата. Лицата, притежаващи акции 
с права, както и всички притежатели на права, придобили същите в срока 

за тяхното прехвърляне, могат да запишат срещу тях съответния брой ак-
ции до изтичането на крайния срок за записване на акции. Записването на 
акции се извършва чрез подаване на нареждане по образец при инвести-
ционния посредник „Българо-американска кредитна банка” АД, гр. София, 
ул. „Кракра” № 16, телефон: (02) 9658-333; (02) 9658-379; факс: (02) 944-50-
10, eлектронен адрес: e-mail: bikonomov@bacb.bg, лице за контакт: Боян 
Икономов или при инвестиционните посредници, членове на „Централен 
депозитар” АД, при които се водят клиентските сметки на притежателите 
на права. Нарежданията при упълномощения инвестиционен посредник се 
подават от 10:00 ч. до 15:00 ч. на всеки работен ден през срока за запис-
ване на акции. Към нарежданията се прилагат: оригинал или нотариално 
заверено копие на удостоверение за актуално състояние на заявителите 
– юридически лица, издадено не по – рано от един месец преди датата на 
подаване на нареждането, или копие от документ за самоличност на заяви-
телите физически лица; преведени и легализирани документи за регистра-
ция на чуждестранни юридически лица в съответния (търговски) регистър; 
оригинал на нотариално заверено изрично пълномощно в случай на пода-
ване на нареждане чрез пълномощник; копие от регистрацията по БУЛСТАТ 
за заявителите юридически лица, които не са регистрирани в Търговския 
регистър при Агенцията по вписванията, заверено от законния предста-
вител. Не се допуска записване на акции преди началния и след крайния 
срок за записване на акции. Паричните суми, съответстващи на емисион-
ната стойност на записаните акции, се превеждат по набирателна сметка 
в лева IBAN: BG42STSA93000018872624, BIC: STSABGSF, открита при „Банка 
ДСК” ЕАД, чрез банков превод или в брой в клонове на „Банка ДСК” ЕАД в 
страната. Лицата, записали акции следва да заплатят пълната им емисион-
на стойност по горепосочената банкова сметка най-късно до 16:00 часа на 
15 (петнадесетия) работен ден след изтичането на срока за прехвърляне на 
правата. Плащането се счита за извършено и съответно заявените акции се 
считат за записани от момента на заверяване на посочената набирателна 
сметка със сумата, представляваща пълната им емисионна стойност в срока 
и по реда, посочени по-горе. Рисковете, свързани с дейността на емитента 
и инвестирането в ценни книжа на емитента са подробно описани в проспе-
кта. Проспектът е на разположение на инвеститорите от 10:00 часа до 16:00 
часа всеки работен ден, считано от датата на това обнародване на следните 
адреси: гр. София, бул. „Цариградско шосе” № 139, тел. (02) 9427402, факс: 
(02) 9427525, e-mail: office@prcbg.com; nellydimova@prcbg.com, лице за кон-
такти Нели Денчева Димова – Директор за връзки с инвеститорите и в офиса 
на „Българо-американска кредитна банка” АД: гр. София, ул. „Кракра” № 16, 
лице за контакт: Боян Икономов, телефон:(02) 9658-379; факс:(02) 944-50-
10, електронен адрес: bikonomov@bacb.bg. Проспектът е публикуван чрез 
Интернет на страницата на регулирания пазар „БФБ-София” АД, както и на 
електронната страница на дружеството www.prcbg.com. 

ОБЩИНА ТЪРГОВИЩЕ

На основание чл. 44, ал. 2 от ЗМСМА, чл. 1, ал. 2, т. 6; чл. 4, ал. 4 и чл. 32, 
ал. 3, т. 1 от ЗПСК, чл. 5, чл. 6, ал. 1 от Наредбата за търговете и конкур-
сите, чл. 45, ал. 5, т. 1 от ЗДДС, в изпълнение на Решения №№ 6/05.04.2007 
г. и 10/29.07.2010 г. на Общински съвет – Търговище И Заповед № З-01-
1002/16.09.2010 г. на кмета на Общината

ОБЯВЯВА
Процедура за приватизация чрез публичен търг с явно наддаване на 

общински нежилищен имот, невключен в имуществото на общински тър-
говски дружества, който се използва за стопански цели, представляващ 
ПИ 73626.504.196 (УПИ VІІ № 5462) кв. 4 по плана на промишлена зона на гр. 
Търговище с площ 2 465 кв.м. при следните условия:

1. Начална тръжна  цена  35 500  лева без ДДС. Достигнатата на търга 
цена се облага с ДДС.

2. Стъпка за наддаване 3 000 лева

3. Депозит за  участие – 10% от началната тръжна цена на имота се 
превежда по банкова сметка IBAN, BG62UBBS80023300143230, BIC код на 
банка ОББ – АД клон Търговище UBBSBGSF  до 30-я ден  от обнародване на 
заповедта в “Държавен вестник” (бр. 79/2010 г.).

4. Цена на тръжната документация – 200 лева (без ДДС) платима в касата 
на Общината. Получава се в стая 75.

5. Срок за закупуване на тръжната документация – до 30-я ден от обна-
родване на заповедта в “Държавен вестник”.

6. Срок за подаване на предложенията – до 30-я ден от обнародване на 
заповедта в “Държавен вестник”.

9. Оглед на обекта – всеки работен ден след закупуване на тръжните 
документи.

10. Търгът ще се проведе на следващия работен ден след изтичане на срока 
за подаване на предложенията от 14,00 ч. в зала № 74 на Общината.

за допълнителна информация тел. 0601/68-734
или стая 75 на Общината

Оперативна програма „Развитие на конкурентоспособността на 
българската икономика” 2007-2013

Приоритетна ос 4 „Укрепване на международните пазарни позиции на 
българската икономика” 

 
 

PROJECT BG161РО003 – 4.2.01-0001, “PROMOTION OF THE INTERNATIONALIZATION 
OF THE BULGARIAN ENTERPRISES”

Проект № BG161РО003 – 4.2.01-0001, „НАСЪРЧАВАНЕ НА ИНТЕРНАЦИОНАЛИЗАЦИЯТА НА 
БЪЛГАРСКИТЕ ПРЕДПРИЯТИЯ”

This project is financed by the European fund for regional development through an 
Operational programme “Development of the competitiveness 

of the Bulgarian economy” 2007 – 2013

Този проект е получил финансиране от Европейския фонд за регионално развитие чрез 
Оперативна програма „Развитие на конкурентоспособността на българската икономика” 

2007 – 2013
 

ИАНМСП организира българско национално участие в международното изложение
за парфюмерия и козметика Cosmoprof Worldwide Bologna 2011

(18 – 21 март 2011 г., Болоня, Италия)
Краен срок за заявка на участие – 15 октомври 2010.

За допълнителна информация посетете интернет страницата на ИАНМСП – 
 www.sme.government.bg.

Този документ е създаден с финансовата подкрепа на Оперативна програма „Развитие на конку-
рентоспособността на българската икономика” 2007 – 2013, съфинансирана от Европейския съюз 
чрез Европейския фонд за регионално развитие. Цялата отговорност за съдържанието на документа 
се носи от Изпълнителна агенция за насърчаване на малките и средните предприятия и при никакви 
обстоятелства не може да се приема, че този документ отразява официалното становище на Европей-
ския съюз или Министерство на икономиката, енергетиката и туризма.

К О Н К У Р Е Н Т Н А  Б Ъ Л Г А Р И Я

Оперативна програма „Развитие на 
конкурентоспособността на българската икономика” 

2007-2013
Операция BG161PO003/2.1.05 „Технологична модернизация 

в големи предприятия”
 

О Б Я В А
за

ОТКРИВАНЕ  НА  ПРОЦЕДУРА  ЗА  ОПРЕДЕЛЯНЕ  НА  ИЗПЪЛНИТЕЛ

На основание чл.1, ал.1 и чл. 7 от Постановление № 55 на МС от 12 март 2007 
г. за условията и реда за определяне на изпълнител от страна на бенефици-
енти на договорена безвъзмездна финансова помощ от Структурните фон-
дове на Европейския съюз и от Програма ФАР на Европейския съюз, Пресков 
АД със седалище в гр. Стара Загора и адрес на управление: кв.Индустриален: 
тел.: +359 42 627327, факс: +359 42 631063, Интернет адрес :www.preskov.com,  
лице за контакт: Драгомир Георгиев Бояджиев, на длъжност началник Мар-
кетинг, тел.: +359 42 252083 в качеството си на бенефициент по Договор за 

К О Н К У Р Е Н Т Н А  Б Ъ Л Г А Р И Я

безвъзмездна финансова помощ № ТМГ-02-30/09.07.2009 обявява процедура 
за определяне на изпълнител – на открит избор с обект : 

“Строително-монтажни работи по технологична модернизация в 
Пресков АД”

Пояснителният документ и документацията за провежданата процедура 
могат да се получат на адрес: гр. Стара Загора, кв. Индустриален всеки рабо-
тен ден от 08:00ч. до 16:30 ч.  

Пояснителният документ е публикуван и на следния Интернет адрес: www.
preskov.com и www.ibsme.org. 

Оферти се подават на адрес:  Пресков АД, гр. Стара Загора, кв. Индустриа-
лен до 15:30ч. на 27.10.2010 г. 

Този документ е създаден с финансовата подкрепа на Оперативна програма “ Раз-
витие на конкурентноспособноста на българската икономика “, съфинансирана от Ев-
ропейският съюз чрез Европейския фонд за регионално развитие. Цялата отговорност 
за съдържаниeто на документа се носи от Пресков АД и при никакви обстоятелства не 
може да се приема, че този документ отразява официалното становище на Европейския 
съюз и Договарящия орган.

Цена за публикация: 
0.66 лв./колон мм/ 
без ДДС

Срок за подаване на 
заявките: до 11 ч. в 
деня преди публикация

Търгове, конкурси, Корпоративни 
промени, Покани за обществени 

поръчки, Търгови предложения
Изменения по наредби, Процедури 
по приватизация, Уведомления и 

други обяви  от частната 
и държавната сфера

КОРПОРАТИВНИ 
СЪОБЩЕНИЯ И ОБЯВИ 

НА ДЪРЖАВНИ ИНСТИТУЦИИ

КОРПОРАТИВНИ 
СЪОБЩЕНИЯ И ОБЯВИ 

НА ДЪРЖАВНИ ИНСТИТУЦИИ

За допълнителна информация  и заявки:
тел.02/4395 853, e-mail: reklama@pari.bg

„Регус” показват, че 41% 
от фирмите все още обаче 
търсят начини да намалят 
текущите си разходи чрез 

мерки, различни от съкра-
щаване на персонала. То-
ва е сигнал за предпазлив 
оптимизъм. Все още пре-

обладават фирмите, които 
се опитват да реализират 
икономии в оперативната 
си дейност.  
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В Пловдив има търсене 
на нови жилища, защото 
„кризисният остатък” от 
построени, но непродадени 
апартаменти се стопи до 
400-500 броя. Според Пла-
мен Иванов, председател на 
Камарата на строителите 
в града, вече има и нови 
фактори, които подкрепят 
раздвижването на ново-
то строителство. Банките 
понатрупаха ресурс, за да  
търсят по-агресивно качест-
вени кредитополучатели. 
Част от жилищния фонд 
на града вече е доста стар 
и поддръжката му става 
неизгодна или нежелана. 
Разликата между наема и 
изплащането на 20-годишен 
заем за едно средно жилище 
се сви до 150-200 лв. ме-
сечно. А според експерти 
при 25-30-годишен срок на 
погасяване на банков заем 
е по-изгодно да се вземе 
кредит. 

Кой строи
За три години спекула-

тивният капитал се изтегли 
окончателно от строител-
ния бизнес в Пловдив и се 
насочи към други дейности, 
казва Пламен Иванов. Реги-
стрираните в пловдивската 
камара строителни фирми 

Предприемачите предлагат като бонуси собствен лизинг и помощ 
при плащането на лихви

За три години 
спекулатив-

ният капитал се 
изтегли окончател-
но от строителния 
бизнес в Пловдив

Нови проекти задвижват 
жилищния пазар в Пловдив

Маргарита Джелепова посочи, че „Сиенит” не е започвал жилище, което не може да продаде 
 Снимки михаил ВанчеВ

▶

Зелена вълна и 
при поддръжката 
на сгради
С акцент върху екологията 
и опазването на околната 
среда ще премине тази годи-
на конференцията за фаси-
лити мениджмънт, която 
ще се проведе на 14 и 15 
октомври в София. Лице на 

събитието ще бъде Магда-
лена Малеева, смятана за 
пионер на „зеления” начин 
на мислене в България. Над 
40% от произвежданата 
енергия в света се изразход-
ва именно за поддръжката 
на сгради, което предопре-
деля и ключовата роля на 
фасилити дейностите за 
запазване на екологично-

то равновесие. Дейността 
е сравнително нова за бъл-
гарския пазар и е свързана 
с поддръжката и експлоа-
тацията на сгради. Според 
статистиката строителство-
то представлява едва 20% 
от разходите по една сграда, 
а най-голям дял - 76% от 
средствата, се изразходват за 
поддръжка и експлоатация. 

Тенденция

СтроителСтво  
& иМоти

стартира проекта „Магно-
лия гардънс” на стойност 
около 3.5 млн. EUR. Фи-
нансирането е осигурено и с 
тези средства ще бъде изгра-
ден жилищен комплекс от 

през 2008 г. са били 550 
(10% от общия брой на 
фирмите в страната). През 
2009 г те вече са 443, а 
през 2010 г. са намалели 
до 352 (това са 13.5% от 
всички строителни фир-
ми у нас). Според Пламен 
Иванов това отсяване си 
има плюсове и минуси. На 
пазара остават читавите 
строителни компании, но за 
сметка на това обаче поне 
две трети от хората, които 
са работили в дерегистри-
раните строителни компа-
нии, отиват в сивия сектор 
на строителните ремонти и 
поддръжката.

Моментът
Сега моментът е много под-
ходящ да се започне ново 
строителство. Така мисли 
и действа Иван Асенов - 
управител и съсобственик 
на най-голямата българска 
фирма за търговия с черни 
метали „Хъс” ООД, който 

една от жилищните сгради, включена в проекта „Магазин за нов дом” на  
„Сиенит”
▶

затворен тип, включващ 93 
апартамента с квадратура от 
48 до 200 кв. м, ресторант и 
2 магазина, гаражи и парко-
места, озеленени вътрешни 
алеи и градини. Общата 
застроена площ на компле-
кса ще е 9000 кв. м. „Наме-
ренията ни са да построим 
нови качествени жилища на 
цена около 500-540 EUR/кв. 
м и сме в състояние да по-
стигнем това”, каза Иван 
Асенов. Предпочитанията 
са към жилища с размери от 
65 кв. м до 95 кв. м. И тъй 
като компанията има наме-
рение да стъпи по-сериоз-
но на пазара на жилищно 
строителство, стратегията 
й за успех също е класиче-
ска: за всеки отделен вид 
строителни работи се наема 
най-добрият изпълнител. 
Проект „Магнолия гардънс” 
е за жилищен комплекс от 
затворен тип с 6 жилищни 
корпуса, предимно триетаж-
ни, в който ще е изградена и 
обща инфраструктура. Ком-
плексът ще е с контролиран 
достъп и видеонаблюдение. 
Инвеститорът планира да 
предостави управлението 
на комплекса на професи-
онална фирма за пропърти 

мениджмънт след приключ-
ване на строителството, най-
късно до края на 2011 г. За 
финансиране на покупката 
„Хъс” ООД предлага както 
банково кредитиране при 
преференциални условия от 
водеща банка, така и собст-
вен лизинг на жилищата със 
срок от 2 до 5 години, но в 
този случай цената е малко 
по-висока от тази на креди-
та, уточни Иван Асенов. 

Магазин за нов дом
Най-големият строител на 
жилища в Пловдив - фирма 
„Сиенит”, няма построено 
и непродадено жилище, 
казва Маргарита Джелепо-
ва, ръководител „Админи-
стративна дейност”. Това 
обаче не означава, че про-
дажбите са лесни, добавя 
тя. Точно затова „Сиенит” 
създава свое специално 

маркетингово и търгов-
ско звено „Магазин за нов 
дом”, което продава жили-
ща и търговски площи. В 
момента имаме 70-дневна 
кампания, в която ще про-
дадем пакет от 50 жилища 
в различна степен на готов-
ност и с размери от 65 кв. м 
до 265 кв. м, обяснява Мар-
гарита Джелепова. Цените 
са от 600 до 860 EUR/кв. 
м. Срещу тях купувачите 
получават жилище в добър 
район, с инфраструктура и 
до 2 паркоместа на имот, 
както и с много висока сте-
пен на завършеност, обясни 
Джелепова. По време на 
кампанията „Сиенит” пое-
ма като бонус към купувача 
изплащането на лихвите по 
кредита в продължение на 
следващите 12 месеца. „Ние 
помагаме и потенциални-
те ни клиенти да получат 
кредит при добри условия, 
защото имаме добри връзки 
с банките в града”, заключи 
Маргарита Джелепова. В 
момента лихвеният процент 
по жилищните кредити в 
евро се движи най-често 
между 5.9 и 8.5%, но има 
лихви и от 9.5%. 

Михаил ванчев

500 
▶ са приблизително неп-
родадените в кризата 
нови апартаменти в 
Пловдив
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Възстановяването на имотния пазар се отлага за 2018 г.
В САЩ риск е 
високата безработица, 
в Китай - опасността 
от прегряване

Международният валутен 
фонд очерта мрачна перспек-
тива пред сектора на имотите 
в глобален план с прогнозата, 
че спадът може да продъл-
жи до 2018 г. Проблемните 
икономики са както тези с 
финансови затруднения като 
САЩ, Испания и Ирландия, 
така и бързо възстановява-
щите се като тези в Югоиз-
точна Азия.

на Запад
В САЩ инвестициите на 
жилищния пазар остават 
силно ограничени в сравне-
ние с преди, което е лесно 
обяснимо покрай трусовете 

в цените и просрочените 
ипотеки. В допълнение към 
това се оказва, че Щатите, 
където спадът при имоти-
те се усети най-силно, са 
същите, където безрабо-
тицата нарасна най-мно-
го в кризата. Политиката 
на данъчни облекчения от 
своя страна доведе само 
до временно насърчаване 
на активността. “В САЩ 
ограниченият ефект от про-
грамите за преобразуване 
лошите ипотеки, както и 
липсата на точна статис-
тика за просрочията и ре-
ализираните обезпечения 
подновиха страховете от 
двойно дъно на имотния 
пазар. Това обаче ще за-
виси от темповете на ико-
номическо възстановяване 
и по-бавния или по-бърз 
ръст на заетостта”, смятат 

от МВФ. Друг голям риск 
идва от пазара на бизнес 
имоти заради големия брой 
просрочия при ценните 
книжа, обезпечени с ипоте-
ки и натрупания общ дълг 
от 566 млрд. USD.  

на изток
В Азия големият риск идва 
по-скоро от прегряване на 
икономиките и на пазарите 
на имоти на фона на про-
дължаващия ръст в цените 
на имотите.  Опасенията на 
анализаторите за прегряване 
са свързани с очевидното 
влияние на спекулативния 
капитал, нарастващия дял 
на свободните площи при 
бизнес имотите, бързия ръст 
на ипотечните заеми, както 
и този на инвестициите в 
имоти, особено в някои части 
на Китай.  

И руснаците се увлякоха по 
инвестиции в градски имоти
Освен собственици на 
апартаменти по Чер-
номорието купувачите 
от бившите съветски 
републики стават и 
хазяи в София
Инвестициите в недвижи-
ми имоти у нас вече не 
са запазена марка само на 
англичаните и заможните 
българи. От няколко месе-
ца на този пазар навлизат 
и руските купувачи, чийто 
интерес доскоро беше насо-
чен главно към апартамен-
ти за собствено ползване по 
Черноморието. По данни на 
агенция “Лукс имоти” напо-
следък зачестяват огледите 
и покупките на луксозни 
имоти в София от руснаци, 
които имат намерение по-
късно да ги отдават под 
наем.

Руският хазяин
“Руснаците тръгват по пътя 
на англичаните, но с доста 
по-добре написано домаш-
но”, коментира Никола Сто-
янов, управляващ директор 
на “Лукс имоти”. Според 
него като инвеститори те 
са доста по-предпазливи, 
купуват главно в големите 
градове, където може да се 
постигне целогодишна зае-
тост на имота, и обвързват 
всичко с железни договори. 
Другата разлика в сравнение 
с британците е, че стъпват 
на инвестиционния пазар у 
нас в години на спад, когато 
цените са близо до дъното. 
Доходността, която гонят 
при покупката на жилище, е 
поне 5% годишно от наеми. 
Според Никола Стоянов на 
софийския пазар това не е 
трудно за постигане, тъй като 
дори в кризата има достатъч-
но платежоспособни наема-
тели в лицето на служители 
в чужди мисии и европейски 
институции, висши мени-
джъри на компании и др.

Бутиков пазар
Заради ограниченото пред-

лагане цените на луксозните 
имоти в София са намалели 
с далеч по-слаби темпове 
спрямо тези в останали-
те сегменти на пазара. От 
“Лукс имоти” отчитат едва 
около 5% спад на офертните 
нива в кризата, а при прего-
вори отстъпките стигат до 
максимум 10%. Сходна тен-
денция показва и статисти-
ката за най-скъпите имоти 
през септември на портала 
imot.bg. От 10 къщи и апар-
таменти в нея 4 се предлагат 
на цени от над 1 млн. EUR. 
“Може да се каже, че тем-
повете на спад на цените 
в този сегмент на пазара 
са поне двойно по-слаби 

спрямо тези при масовите 
имоти, които надминаха 
30%”, коментира Стоянов. 
Причината е, че собстве-
ниците на апартаменти в 
елитните централни райони 
на София все така рядко ги 
пускат за продажба. Освен 
това повечето оценяват ви-
соко имотите си и са склон-
ни да изчакват месеци, дори 
години, но не и да отстъпят 
сериозно от исканите цени. 
И в момента около жълтите 
павета и улиците “Леге” и 
“Съборна”, сочени от Стоя-
нов като най-елитната зона 
на София, има за продажба 
не повече от 4-5 имота. За 
разлика обаче от предк-

Класация
Топ 10* на  
най-скъпите 
имоти за 
септември 
  
1 Център (София) 

3.5 млн. EUR 

Триетажна къща с разгъ-
ната застроена площ от 
840 кв. м и дворно място 
от 390 кв. м

2Център (София) 
1.88 млн. EUR

Апартамент на послед-
ния етаж в сграда, 
построена за нуждите на 
ЦК на БКП през 1981 г. Имо-
тът е с площ 245 кв. м и 
пет спални

3Редута (София) 
1.377 млн. EUR

Двуетажна къща със 
сутерен, построена през 
2002 г. с двор от 370 кв. м

4Изток (София) 
1.22 млн. EUR

Мезонет до парк-хотел 
“Москва” и спирка на 
метрото

5Драгалевци (София) 
890 хил. EUR

Къща във френски стил 
с площ 630 кв. м, с басейн, 
аквариум от 1000 литра, 
стъклен покрив, фитнес, 

▶

▶

▶

▶

▶

сауна

6Морска градина (Ва-
рна) 835 хил. EUR

Апартамент на три 
нива в нова сграда в Мор-
ската градина и в непо-
средствена близост до 
морския бряг. Послед-
ното ниво е озеленена 
тераса

7 Лозенец (София) 
795 хил. EUR

Многостаен апарта-
мент до Южния парк и на 
метри от бул. “Витоша” 

8Дианабад (София) - 
674.9 хил. EUR

Мезонет на три нива 
с просторен хол и зимна 
градина

9 Център (София) 
650 хил. EUR

Многостаен апарта-
мент на пл. “Гарибалди” от 
238 кв. м

10 М а н а с т и р с к и  
ливади (София) 500 

хил. EUR
Четиристаен апар-

тамент с панорама към 
Витоша

Източник: imot.bg
* При класирането са отчетени 

не само факторът цена, но и 
местоположение, близост до на-

ционални исторически и културни 
забележителности, степен на 
обзавеждане, екстри (джакузи, 

басейн, луксозни общи части, 
жива охрана)

▶

▶

▶

▶

▶

Районът около улиците "Съборна" и "Леге" е сочен като един от най-престиж-
ните в София
▶

ризисните години, когато 
офертите гонеха 4000-5000 
EUR/кв. м, сега в този район 
има и предлагане за около 
3000 EUR/кв. м, посочи 
той. Новото строителство в 
луксозния сегмент също е 
слабо, като основното пред-
лагане е на сгради отпреди 
кризата. “Миналата година 
на практика беше нулева за 
нови проекти в най-висока-
та ценова категория, защото 
предприемачите се стра-
хуват да рискуват. По тази 
причина предлагането на 
луксозни имоти ще остане 
силно лимитирано поне 5 
години напред”, коментира 
Никола Стоянов.  

Локациите
Един от най-сериозните 
проблеми на българския 
пазар на луксозни имо-
ти остава локацията. На 
практика извън центъра 
на София трудно може да 
се посочи район с висока 
класа без известни компро-
миси по отношение на ин-
фраструктурата и гъстотата 
на застрояване. Проблем на 
центъра пък е остарелият 
и често занемарен сграден 
фонд. В същото време соче-
ните като престижни южни 
квартали като "Симеоново" 
и "Драгалевци" страдат от 
липсата на канализация 
и трудна достъпност. На 

този фон на челни места 
в класацията на скъпите 
имоти на imot.bg изплуват 
квартали като “Манастир-
ски ливади”, “Редута” и 
“Дианабад”, където се поя-
вяват къщи и апартаменти с 
претенции за лукс. Никола 
Стоянов обаче смята за 
нормално на софийския 
пазар да се определят като 
луксозни имоти с отлич-
но качество, но в недотам 
престижни райони. Според 
него с малък компромис 
като такива дестинации 
минават почти всички юж-
ни или югоизточни райони 
на града.

Радостина маркова

Безработицата в САЩ застрашава възстановяването и на жилищния пазар▶

СнИМКА ЕМИлИя КоСТАДИноВА
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Госпожо Политова, 
какво е мястото на bTV 
в семейството на СМЕ?

- bTV e една от най-новите 
медии в портфолиото на 
СМЕ, но е сред компаниите 
с отлични пазарни резул-
тати.

В каква посока ще се 
развива телевизията 
оттук нататък?

- bTV ще продължи да 
се развива като водещата 
национална политематич-
на телевизия в България, 
към която зрителите имат 
най-голямо доверие и най-
големи очаквания. Ще про-
дължим да инвестираме в 
качествена и разнообразна 
програма. Основен приори-
тет за bTV остават новините 
и актуалните предавания, 
които са най-високо оцене-
ни от аудиторията още от 
създаването на телевизията. 
Ще инициираме и подкре-
пяме социално отговорни 
кампании като „Великолеп-
ната шесторка”, които водят 
до положителни промени 
в обществото и законода-
телната система. От bTV 
зрителите могат да очакват 
продължение на вече ус-
пешно наложената от нас 
тенденция за създаване на 
български сериали с ка-
чество на кинопродукции. 
Освен за развитието на те-
левизията мениджърският 
екип ще има основен при-
нос за развитието и успеха 
и на всички канали, част от 
медийната група на СМЕ 
в България - bTV Media 
Group. Ще продължим да 
инвестираме сериозно в 
интернет, като в момента 
подготвяме ново онлайн 
списание.

От конкуренти bTV и 
Pro.bg се превърнаха в 
приятелски телевизии. 
Не остана ли обаче въ-
трешната конкуренция 
между екипите на двете 
медии?

- Вътрешната конкурен-
ция между екипите е много 
важна, защото тя мотивира 
всекиго да дава най-добро-
то от себе си. Конкуренция 
има и между хората, които 
работят във всяка отделна 
медия. 

След придобиването на 
bTV от СМЕ на българ-
ския телевизионен пазар 
се оформи двуполюсен 
модел. Не мислите ли, че 

▶

▶

▶

▶

по този начин конкурен-
цията е ограничена?

- Конкуренцията беше 
ограничена само през пър-
вите 5 години от създаване-
то на bTV, когато Нова ТВ 
все още нямаше национа-
лен лиценз, а единствено 
БНТ предлагаше алтерна-
тива, тъй като тогава и ка-
белната пенетрация беше 
под 40%. През последните 
5 години обаче медийни-
ят пазар рязко смени своя 
ландшафт. Алтернативи-
те за зрителите станаха 
многобройни, сравними с 
истински развитите пазари, 
с пенетрация на платена 
телевизия над 80%, предла-
гаща 4 национални ефирни 
телевизии и множество ни-
шови канали. Независимо 
от всичко това водещата 
позиция беше - и продъл-
жава да е - окупирана от 
bTV и нишовите й канали, 
и то с по-впечатляващо 
предимство отвсякога. Тази 
позиция ще се засилва и 
заради Pro.bg, която раз-
виваме като национална 
политематична телевизия, 
и заради спортния канал 
Ring.bg. Основен конку-
рент, макар и с два пъти 
по-малък дял, остава Нова 
ТВ заедно с останалите 
канали на MTG Group. В 
такава конкурентна среда 
зрителите могат само да се 
радват на богато предлага-
не и повече алтернатива. 

След промените в соб-
ствеността на bTV се 
заговори за съкращения 
на служители в телеви-
зията. Това вярно ли е?  

- Нормално е всяко биз-
нес предприятие да търси 
ефективност и оптимиза-
ция на ресурсите. Това не 
е запазена територия само 
за сливащите се компании 
днес, тъй като всяка орга-
низация е предизвикана да 
търси начин да се адаптира 
към външната макроико-
номическа среда. В bTV 
Media Group тече процес 
по интегриране на екипи-
те, благодарение на което 
днес в групата ни работят 
най-добрите медийни спе-
циалисти на пазара. Това 
ни дава голямо конкурент-
но предимство, тъй като 
най-големият актив на една 
медия са хората, които рабо-
тят в нея.

С какъв процент от 
служителите си се 

▶

▶

наложи да се разделите 
поради кризата? 

- Преди bTV да стане 
част от семейството на 
СМЕ, започнахме процеса 
по преструктурирането на 
компанията като естествен 
резултат от новите програм-
ни приоритети на bTV, свър-
зани с продукции, реализи-
рани от външни екипи. Това 
обаче не е толкова свързано 
с кризата, колкото с визията 
за развитие на bTV.

От финансовите от-
чети, публикувани на 
сайта на телевизията, 
се вижда, че рекламните 
ви приходи за 2009 г. са 
паднали с близо 20% в 
сравнение с 2008 г. Как 
компенсирате загубите?

- Спадът в рекламните 
приходи е естествен ре-
зултат от кризата и ние го 
приемаме като предизви-
кателство. Както знаете, 
bTV намали цените за ре-
клама, за да може пазарът 
да се възстанови по-лесно 
и по-бързо. Същевремен-
но ние продължихме да 
инвестираме в качествена 
програма, като създадо-
хме мащабни продукции 
като „Стъклен дом”. Стар-
тирахме и изключително 
успешните нишови канали 
bTV Cinema и bTV Comedy, 
които ни дадоха нови перс-
пективи.

Кога очаквате да свър-
ши кризата за телевизи-
ите у нас?

- Точна прогноза не мога 
да дам. Вместо да очакваме 
този край обаче, ние рабо-
тим максимално ефективно, 
с много повече креативност, 
като стартираме мащабни 
продукции, нови ТВ канали 
и интернет проекти.

 
По всичко личи, че през 

новия сезон bTV ще за-
ложи много на „Стъклен 
дом”. Печеливш модел ли 
е за една българска те-
левизия да произвежда 
сериали?

- Не можем да говорим за 
печеливш модел, защото не 
моделът е важен, а самият 
продукт и правилното му 
програмиране. „Стъклен 
дом” е най-добрият ТВ се-
риал, произвеждан някога 
в България. Той се радва на 
огромен зрителски интерес. 
Това е причината bTV да 
вижда голям потенциал в 
него и в бъдеще.

▶

▶

▶

Ще инвестираме още в интернет

Scorpions ще 
свирят  
на 25 октомври
Дългоочакваният 
концерт на Scorpions, 
който беше отложен 
веднъж през миналата 
седмица заради 
заболяване на вокалиста 
Клаус Майне, все 

пак ще се състои. 
На 25 октомври 
групата ще изнесе 
последния си концерт 
на стадион „Академик-
Плиска”, съобщиха 
организаторите Z-Rock. 
Досега закупените 
билети ще важат без 
презаверка, съобщиха 
от радиото. Лица на 

възраст до 18 години 
при влизане на стадиона 
задължително трябва 
да са съпроводени 
от пълнолетен 
придружител, който да 
представи „Декларация 
за закрила на деца на 
обществени места”. 
Лицето трябва да 
има валиден билет за 

Концерт

МЕдиЕН 
БизНЕС

Колко струва да си 
направиш сериал в Бъл-
гария?

- Инвестициите в про-
грамни продукти са ноу-хау 
на нашата телевизия. Това, 
което мога да кажа, е, че 
сериалът се реализира като 
филмов продукт и съответно 

▶
инвестициите в него са като 
за такъв.

защо, докато големи-
те телевизии в САЩ се 
бият в гърдите коя ще 
направи по-скъп сериал, 
у нас тази информация 
се крие?

- Нито една телевизия не 

▶

обявява инвестициите си в 
програмно съдържание. 

Кое е по-печеливше - 
риалити форматите или 
сериалите?

- Това дали един продукт 
е печеливш не се определя 
от жанра, а от качеството на 
продукцията, от сценария, 

▶

интервю Вики Политова, главен оперативен директор на bTV Media Group
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Близо 6 млн. лв. всяка 
година плащат теле-
визиите и радиата за 
авторски права

Предложените промени в 
Закона за авторското право 
и сродните му права раздели 
творците и потребители на 
продукти, обект на интелек-
туална собственост, на два 
враждуващи лагера. Накрат-
ко ситуацията изглежда така 
- дружествата за колективно 
управление на авторските 
права и голяма част от му-
зикалните творци смятат, че 
проектозаконът предвижда 
промени, които ще ощетят 
певците. В края на септември 
представители на над 20 бъл-
гарски културни организации 
и дружества за колективно 
управление на права се обя-
виха срещу предвижданите 
от правителството промени 
в Закона за авторското право. 
Те предложиха значителни 
корекции в голяма част от 
текстовете в закона, за да се 
осигури адекватна защита 
на правата им. От другата 
страна обаче Асоциация-
та на българските радио- и 
телевизионни оператори 
(АБРО) застава твърдо зад 
законопроекта. Като редовни 
платци на авторски права от 
АБРО се обявиха за повече 
отчетност и прозрачност при 
разпределянето на парите от 
авторските права. 

Война в ефира
В началото на месеца всички 
радиостанции, членове на 
АБРО, пуснаха в ефира си 
клип в подкрепа на намере-
нията да се приемат проме-
ните в закона, който мина на 
първо четене в парламентар-
ната комисия по културата, 
гражданското общество и 
медиите. Това предизвика 
остра реакция от страна на 
музикалната гилдия начело 
с дружеството за колективно 
управление на авторските 
права ПРОФОН.

Промени
Оказва се, че подкрепяните 
от АБРО промени в новия за-
кон ще дадат възможност да 
бъдат успешно преодолени 
и недостатъците в спорния 
текст на чл. 40. 

Спорният проектозакон, 
който се превърна в ябъл-
ката на раздора между ме-
дии и творци, предвижда 
въвеждане на тарифи на 
организациите за колек-
тивно управление на права. 
„Практиката е наложила 

Новият закон за 
авторското право скара 
творците и медиите

Визитка
Коя е Вики 
Политова

Вики Политова е част 
от екипа на bTV от само-
то създаване на теле-
визията през 2000 г., 
когато става генерален 
директор „Продажби”. 
През 2005 г. тя се изкач-
ва до поста управляващ 
директор на bTV, a от 
октомври 2006 г. вече е 
генерален директор. След 
придобиването на bTV 
от CME през 2010 г. тя 
става главен оперативен 
директор на bTV Media 
Group, като отговаря за 
резултатите на цяла-
та група, която включва 
петте тв канала, всички 
Web проекти и шестте 
радиоплатформи.

Кариерата й започва 
в рекламна агенция „Лео 
Бърнет”, където в пери-
ода 1996-2000 г. е член на 
борда на директорите и 
изпълнителен директор 
на агенцията.

През 1995 г. завършва 
Американския универ-
ситет в България с две 
специалности - „Биз-
нес администрация” и 
„Политология и между-
народни отношения”. 
През 2000 г. защитава 
магистърска степен по 
специалността „Бизнес 
администрация” в уни-
верситета University of 
Lincolnshire&Humberside.

▶

▶

▶

Цифра

10
 емблематични филма от последните 10 години ще 

бъдат излъчени по Българската национална телевизия 
по повод националната кампания „2010 - година на 
българското кино”

▶

събитието и лична карта. 
Без билет ще влизат деца 
до 10-годишна възраст. 
Придружителите 
им обаче освен 
„Декларация за закрила 
на деца на обществени 
места” и валиден 
билет трябва да носят 
и копие от акта за 
раждане на детето. 

Валиден документ, 
удостоверяващ възрастта 
на детето, може да бъде 
и ученическа карта. За 
хората с увреждания 
на стадиона ще бъде 
изградена специална 
платформа, откъдето 
ще могат да наблюдават 
концерта, съобщиха 
организаторите. 

съществуването на такива”, 
каза за в. „Пари” изпълни-
телният директор на АБРО 
Гриша Камбуров. Регистри-
раните организации трябва 
да изготвят и представят за 
утвърждаване от министъ-
ра на културата тарифи за 
колективното управление, 
което извършват. Според 
Камбуров в бъдеще ще се 
предотврати опасността от 
едностранно определяне на 
възнаграждения за различ-
ните видове използване на 
права, когато организация-
та има монополно положе-
ние на пазара. Текстовете 
ще уреждат и варианти за 
разрешаване на спорове в 
случаите, когато при пре-
говорите не е постигнато 
съгласие между правоно-
сителите и ползвателите, 
обясни още той. Законопро-
ектът предоставя гаранции 
за защита интересите на 
носителите на права, които 
не членуват в организация 

за колективно управление, 
но за които там постъпват 
възнаграждения. 

Прозрачност на  
паричните потоци
Безспорно едно от най-съ-
ществените неща в новите 
текстове е гласуването на 
правомощия на ресорното 
министерство да осъществи 
надзор върху организациите 
за колективно управление на 
права. Така ще се гарантира 
прозрачното и ефективно 
управление на правата, смя-
тат от АБРО. Между 5 и 6 
млн. лв. годишно плащат 
доставчиците на аудио-ви-
зуални медийни услуги и 
радиоуслуги, информира 
Гриша Камбуров. Тези су-
ми се основават на процент 
от приходите на медиите. 
Те формират над 90% от 
прихода на дружествата за 
колективно управление на 
авторските права.

елина Пулчева

от кастинга, от творческата 
концепция. Тенденцията в 
зрителските предпочитания 
е в полза на българските 
сериали, но рискът, който 
поема медията при реализа-
цията на сериал, е много по-
голям в сравнение с риалити 
форматите. Това е така, за-
щото нашата аудиторията 

е много чувствителна към 
некачествените български 
сериали. Нивото на неодо-
брение към лошото изпъл-
нение на наши конкуренти е 
голямо и интересът към тях 
е слаб. При „Стъклен дом” 
се получи обратният ефект 
- аудиторията толкова беше 
зажадняла за качествен и 

интервю Вики Политова, главен оперативен директор на bTV Media Group

вълнуващ български сериал, 
че адмирациите и високият 
рейтинг се покачват във вто-
рия сезон.

Как ще убедите зрите-
лите, че „Великолепната 
шесторка 2” наистина е 
изцяло благотворителен 
проект? Все пак има скеп-
тици, които твърдят, 
че от благотворител-
ност се печели.

- Не мисля, че има нужда 
да убеждавам зрителите - те 
го виждат и ясно заявяват 
подкрепата си към този про-
ект. Целта на „Великолеп-
ната шесторка” ще обедини 
българите, защото никой не 
може да остане безучастен 
към съдбата на изоставените 
деца. Зрителите ни повярва-
ха, защото всички, ангажи-
рани с шоуто, участват без-
възмездно и така показват 
искрената си съпричастност 
към проблема. Мобилните 
оператори и фирмата, която 
обработва есемесите, също 
работят без печалба. Отдел-
но от това ние показахме как 
са изразходвани парите от 
първото издание на преда-
ването, като пълният отчет 
е на интернет страницата на 
„Великолепната шесторка”. 
Безспорно един благотво-
рителен проект, към който 
има съмнения, не би бил 
подкрепен от УНИЦЕФ. 

Трябва да призная, че има-
ше доста сериозен интерес 
към спонсорство от наши 
стратегически партньори, 
но bTV отказа на рекламо-
дателите тази възможност, 
за да не се комерсиализира 
благотворителната мисия.

Всеки, който работи в те-
левизионните среди, може 
да потвърди, че ако една 
медия търси единствено пе-
чалба, тя няма да инвестира 
в благотворителност, а ще 
заложи на доказани рейтин-
гови програми, като сериала 
„Листопад” например, който 
месеци наред е абсолютен 
лидер по гледаемост. Зрите-
лите обаче очакват от bTV 
това социално отговорно 
поведение, което демонстри-
раме и с „Великолепната 
шесторка”.

до каква степен е за-
стъпено продуктовото 
позициониране в преда-
ванията и сериалите в 
българските телевизии?

- Продуктовото позициони-
ране е предпочитана рекламна 
форма от нашите партньори и 
се стремим да им осигурим 
достатъчно подходящи въз-
можности за това.

елена Петкова

▶

▶
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Трима учени си поделиха 
Нобеловата награда за 
икономика за проучванията си 
за пазара на търсенето 

Защо има безработни и не-
заети работни места едно-
временно и може ли упра-
влението на икономиката 
да влияе на заетостта? За 
отговорите на тези въпро-
си Питър Даймънд, Дейл 
Мортенсън и Кристъфър 
Писаридес получиха вче-
ра Нобеловата награда за 
икономика за 2010 г. Ма-
кар че теорията им за па-
зара на търсенето намира 
най-пряко приложение в 
сферата на труда, тя се 
използва и в редица други 
области, като жилищния 
пазар и публичния сектор 
например.

Търсенето е пари
Изследванията на тримата 
учени тръгват от идеята, че 
според класическата пред-
става за пазара продавачите 
и купувачите се откриват 
веднага, без да изразходват 
време и пари за търсене, 
а цената винаги отразява 
равновесно търсенето и 
предлагането. 

Доста по-различно оба-
че стоят нещата в реалния 
живот, където двете страни 
влагат ресурси, за да се на-
мерят. Нещо повече, дори и 
да се срещнат, това въобще 
не означава сигурна сдел-
ка. Много често купувачът 
смята, че цената, която му 
искат, е прекалено висока. 
Продавачът пък обикнове-
но е убеден, че стоката му 
струва повече, отколкото 
му дават. Казано накратко, 
в т. нар. пазар на търсене-
то съществуват търкания 
(фрикции), които правят 
идеалната ситуация невъз-
можна.

разходите променят 
картината
Преди близо 30 години Пи-
тър Даймънд решава да 
види как се формират це-
ните на един такъв пазар. 
Проучването го довежда до 
откритието, че дори и най-
малките разходи за търсене 
радикално променят рав-
новесната ценова картина. 
Всъщност равновесни са 
тези цени, които един мо-
нополист би определил, ако 
няма разходи за търсене.

външни ефекти
След съвместни проучва-
ния десет години по-късно 
Даймънд, Мортенсен и Пи-
саридес достигат до други 
две важни открития. Едното 
е за т. нар. външни ефекти 
на пазара на търсенето, ко-
ито не се взимат предвид от 
отделните участници. Ако 
един безработен започне 
по-активно да търси работа, 
това намалява шансовете 
на другите безработни да 
си намерят работа. В съ-
щото време пък трудовите 
агенции по-лесно попълват 
незаетите места. Така уче-
ните установяват, че като 
цяло нерегулираните пазари 
на търсенето не водят до по-
ефективни резултати. 

Второто откритие показ-
ва, че за разлика от класи-
ческия модел, където резул-
татът винаги е ефективен, 
заради разходите за търсене 
в реалния свят може да 
има няколко резултата, като 
само един от тях е най-
добрият. Това означава, че 
има смисъл правителствата 
да се опитват да насочват 
икономиката именно към 

Лауреатите
Питър Даймънд 

Роден в Ню Йорк през 
1940 г. Професор в Маса-
чузетския технологичен 
институт в Кеймбридж, 
САЩ.

Дейл Мортенсен
Роден в Ентърпрайс, 

САЩ, през 1939 г. Профе-
сор в Северозападния 
университет в Еванс-
тън, САЩ.

Кристъфър 
Писаридес

Роден в Никозия, Кипър, 
през 1948 г. Има двойно 
британско и кипърско 
гражданство. Професор в 
Лондонското училище по 
икономика и политиче-
ски науки.

▶

▶

▶

“Търкания” 
при търсенето

работните и броя на свобод-
ните работни места). Така 
моделът може да се използва 
за оценка на ефекта на раз-
лични фактори на трудовия 
пазар върху безработицата, 
средната продължителност 
на безработицата, броя на 
свободните места и реални-
те заплати. Такива фактори 
може да бъдат обезщетени-
ята за безработица, лихвите, 
ефективността на трудовите 
агенции, разходите за наема-
не и освобождаване от рабо-
та и др. Проучванията дават 
теоретична обосновка на 
емпирично доказания факт, 
че по-големите обезщете-
ния за безработица водят 
до по-висока безработица и 
по-дълго време на търсене 

на работа. 
Макар че теорията за тър-

сенето се е наложила като 
основен модел при разглеж-
дането на ефекта от иконо-
мическите и политическите 
мерки на трудовия пазар, тя 
позволява да се анализират 
и много други социални 
феномени.

Успешен залог
Двамата американци и бри-
танецът от кипърски про-
изход ще си поделят чек за 
10 млн. SEK (2.11 млн. лв.) 
след официалната церемо-
ния по връчване на награ-
дите на 10 декември. Макар 
че призът за икономика не е 
част от оригиналния списък 
на Алфред Нобел от 1895 

г., а е добавен през 1968 г. 
от шведската централна 
банка в негова памет, това е 
единствената награда, коя-
то е давана всяка година без 
прекъсване. Във всяка от 
останалите пет категории 
е имало години, когато не 
са били обявявани лауреа-
ти. Практиката номинаци-
ите да се пазят в тайна в 
продължение на 50 години 
традиционно води до спеку-
лации в професионалните 
среди и дори до залагания. 
В едно обаче прогнозите та-
зи година се оказаха верни 
- това, че поне един амери-
кански икономист ще чуе 
името си при обявяването 
на лауреатите.

Иглика Филипова

най-добрия резултат.

най-използваният 
инструмент
Тримата решават да прило-
жат тази теория към проуч-
ванията на трудовия пазар. 
Така те създават модел, из-
вестен като ДМП, който е 
най-използваният инстру-
мент за анализ на безработи-
цата, определянето на запла-
тите и свободните работни 
места. Според теорията им, 
когато един човек, който тър-
си работа, и един работода-
тел се срещнат, заплатата се 
определя според ситуацията 
на пазара (т. е. броя на без-

Преди близо 30 години Питър даймънд решава да види как се формират цените 
на реалния пазар на търсене и предлагане  СНИМКИ bloomberg

▶

Кристъфър Писаридес (вляво) и дейл мортенсън се включват в изследването 
на по-късен етап
▶
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